
~~ 
~~--------------------

Revista d'informació deCapdepera i Cala Rajada ;Vb 2(/:J 
febrer i març 1999 



/' ~ 

C4~ 
febrer i març 1999 

ll
0 203 

Obra Cultural Balear 

Capdepera 
1 

Cala Rajada 

Hem /et aquest número: 

Joan Rai 

Pep Terrassa 
Jaume Fuster 

Paco Galiàn 
Sebastià Ferrer 
Miquel Ferragut 

Llucià Rinyon 

Isidor Rodríguez 

Andreu Genovart 

Miquel Lliteres 
Berta Liesegang 

Nicolau Pons 

Cap Vermell , 
l?fereix les seves planes 
per a difondre 
qualsevol opinió, 
notícia o xafardeig 
que que valgueu fèr. 

Si teniu res a dir 
dels comentaris 
publicats, teniu a la 
vostra disposició les 
planes d'opinió i 
cartes al director 
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1197/80 

Imprès a 
Blanc i Llis 
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·.r? or·ta_let 

ELECCIONS 

La imminència d'unes eleccions es pot detectar, entre d'altres símptomes, per l'augment 
del grau de crispació de la classe política. El to del discurs, les formes emprades i el contingut 
dels missatges cerquen el cos a cos, l'enfrontament directe i la desqualificació de l'adversari. És 
1'hor<1 de p<ISS<Ir comptes i de poder-se retreure, mútuament, el que han fet o deixat de fer. 

Aquesta radicalització de les postures troba, en aquesta ocasió, un terreny adobat. El 
partit hegemònic en aquesta terra, durant els últims devuit anys, el PP, viu un procés de 
descomposició interna de resultats imprevisibles. Mentrestant, la segona força política, el 
PSOE, arrossega també un crisi gairebé eterna, sense que se'n besllmni una sortida immediata. 
UM i PSM, de la seva banda, s'entossudeixen a magnificar les diferències que els separen i a 
ignorar els punts de confluència dels dos partits. I EU? Bé, com sempre, entossudida en un 
dogmatisme que l'exclou -s'autoexclou- de qualsevol alternativa de poder. Tot plegat. com 
dèiem, constitueix el millor brou de cultiu per als discursos demagògics, a frec del mal gust, quan 
no de l'insult. 

Una altra fórmula que, en situacions d'indefinició com l'actual, pot donar guanys 
electorals, és la de la confusió, la del remor, la de les mitges veritats. El treure pedaços bruts, 
com deim per aquí, esdevé aleshores un dels esports predilectes preelectorals. I tot això 
complementat de les corresponents campanyes propagadístiques institucionals dels governants. 
pagades per tots els ciutadans, i de les campanyes d'imatge recolzades en les realitzacions que 
s'han assolit. 

Per devers~.~ nostm, els motors s'estan escalfant. Que el batle contesti públicament un 
escrit de l'oposició, quan no ho ha fet durant tota la legislatura, constitueix un signe evident de 
la proximitat de la contesa electoral. Que l'equip de govern, quan ha tengut quatre anys per fer
ho, amenaci ara amb donar a la llum una auditoria de la gestió econòmica de l'equip de govern 
anterior, confirma la nostra teoria. Que algun membre d'aquell equip que presidia Antoni 
Muntaner amenaci, ni mnteixtemps, detreure una altra auditoria dc l'equip que el precedí (U CAP), 
acaba de reblir el clau. Emprar aquestes armes denota nerviosisme i manca d'idees. Tant en un 
cas com l'altre. si no hi va haver conductes delictives, és una grolleria parlar-ne, precisament 
ara , en plena precampanya electoral. I si n'hi hagué, és també un delicte no haver -les denunciat 
davant el Jutjat. 

Per si tot això no fos suficient per alegrar-nos la primavera, l'aparició en l'escena política 
de nous grups acaba de compondre un quadre d'una gran policromia. Als partits ja representats 
a l'Ajuntament, ja s'hi ha afegit, per ara, Es Grup, la nova formació encapçalada per Antoni 
Muntaner. No ens atrevim -com podriemfer-ho?- a analitzar les línies ideològiques d'aquesta 
agrupació d'electors, de la qual sols sabem que, del coll d'es Vidrier enllà no hi tenen cap feina, 
segons pròpies manifestacions. Ens atrevim a dir que es tracta d'es grup d'incondicionals de 
l'exbatle i que el seu èxit o el seu fracàs giraran al voltant de la personalitat del seu líder. EU, de 
la seva banda, tot i elfracàs estrepitós de les passades eleccions. atribuible exclusivament a les 
seves pròpies errades (i això que hi ha un segment de l'electorat que ningú no pot disputar-los), 
tornarà a presentar candidatura. Sabeu qui hi posaran, al davant? Doncs sí, en Pere Nadal. 
Misteris insondables de la política local. I per acabar d'arrodonir-ho, veus de fiar ens han 
assegurat que UM també treballa en la confecció d'una setena candidatura que vendria a 
completar una de les paletes més coloristes de tots els municipis de l'illa. 

El creixement demogràfic del poble, riu indeturable, allau inassumible, fa del tot impre
visible preveure què pot passar en els comicis del mes de juny. Nosaltres sols demanam que 
els partits no perdin la xaveta i es comportin amb un mínim de dignitat. Que ens estalviïn, per 
favor, segons quins espect:'lcles. 
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F faça 
des 

Sitjar 

BIBICLETES 
Un any més, la Challenge Volta 

a Mallorca ha retut visita a Cala Raja
da, aquesta vegada com a final d'etapa. 
Va ser el dia lO de febrer i d'arribada 
es va situar a l'avinguda de Cala Agulla, 
a l'altura de l'hotel "Bella Playa". Enca
ra que això, per a nosaltres, resulti una 
mica anecdòtic, deixam constància que 
el guanyador va ser .. . 

Tot i el mal temps, nombrós 
públic va seguir les evolucions dels 
ciclistes, ja que donaren una volta com
pleta a un circuït urbà. No cal ni dir els 
nombrosos embussos i desgavells 
circulatoris que això va suposar, cosa 
d'al1ra banda inevitable. En tot cas, i pel 

fet que aquesta prova es doni en directe 
per TVE, constitueix un bon aparador 
per a la promoció turística, que en 
definitiva és el que mou el Patronat de 
Turisme a donar-hi suport. 

PAU 
El passat 30 de gener es va 

conunemorar el Dia Mundial de la No 
V10lènc1a I la Pau, dedicat a ühandi. A 
les escoles, aquesta celebració es produí 
el dia 29, per mitjà del treball d'una 
proposta didàctica elaborada a nivell 
de tot Mallorca. A més, els alumnes de 
s'Alzinar es manifestaren públicament, 
amb una sortida fins a la plaça des 
Sitjar. 
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PLA MIRALL 
Fent un símil de l'obra de Mercè 

Rodoreda, hauríem de parlar d'un .. . 
mirall trencat. La veritat és que, potser. 
estam avançant un judici temerari i que 
caldria esperar a veure'n el final, però, 
a hores d'ara, la impressió no pot ser 
més negativa . Ens referim, 
concretament, ales obres de substitució 
de l'enllumenat públic de bona part de 
Cala Rajada. D'una banda hi tenim les 
faroles més antiestètiques que es deuen 
trobar en el mercat de l'altra_ les 
voravies aixecades per passar els tubs 
de conducció es refan de mala manera. 
De molt mala manera, molt pitjor que 
no estaven abans . I, a més, els carrers 
trinxotats per tot arreu, plens de 
cicatrius, ferides d'una guerra 
possiblement innecessària. A tot això, 
devora les faroles noves encara hi 
romanen les velles, per acabar 
d'embellir el panorama. I els turistes ja 
són aquí. 

L'ORIENT 
Encara no han acabat les obres 

de reforma de la plaça de l'Orient. No 
semblava que hi hagués tant per fer, 
però és veu que a les obres públiques 
no se'ls ha de donar pressa. Tots estam 
una mica a l'expectativa per veure que 
en sortirà, d'aquest daltabaix, per més 
que no ens podem sostreure a la 
impressió que, com vàrem dir del passeig 
marítim, no es fa sinó ampliar i millorar 
les terrasses dels bars . 
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Entre aquesta obra i la 
remodelació del Teatre, Capdepera 
ha gaudit d'un hivern caòtic, sumida 
en un desgavell circulatori digne del 
Record Guinness. No són pocs els 
veïns que se n'han queixat, però sols 
els queda el conhort que, algun dia, les 
obres s'acabaran. 

Ja se'n mouran d'altres . 

POLICIA 
Els municipals tenen 

problemes. La premsa diària s'ha fet 
ressò de les dificultats que els nostres 
policies tenen per arribar a un acord 
laboral amb l'Ajuntament capaç de 
satisfer les dues parts. Horaris i sou 
entrebanquen les negociacions, amb 
postures força distanciades. En aquest 
sentit, els policies, diuen, voldrien 
assimilar la seva situació laboral a la 
de la resta de funcionaris . De moment, 
i fins que hem redactat aquesta notícia, 
la nostra Policia Local mantenia un 
compliment estricte d'horaris , en 
detriment dels serveis que normalment 
dest:nvolupen. A principi de febrer 
arribava l'acord 

SANT ANTONI 
Si deim que el més rellevant del 

Sam Antoni d'enguany va ser la 
participació del grup Es Xacoters, de 
F onnentera, no direm cap mentida. A 
banda d'això, la festa va resultar una 
mica ensopida, sense massa trui, 
especialment pel que fa als foguerons . 
Pas~;acarrers i cavalcada s'ajustaren 

al que era 
previsible, 
a m 
nombrosos 
cavalls 
carrosses, 
algunes 
d'elles ben 
gracioses. 

Re
s u 1 t a 
igualment 
destacable el 
debut del nou 
glossador, en 
Sebastià Ferrer "Maleter", veterà 
col·laborador de Cap Vermell , qui, 
amb bona traça, enllestí un llibret molt 
atractiu . En aquest sentit, resulta una 
mica empipador que els mitjans de 
comunicació illencs es facin ressò de 
la tradició argumentaire d'altres pobles 
i a nosaltres sempre t:ns botin, quan la 
qualitat dels nostres glossadors pot 
competir, amb totes les garanties, amb 
els de qualsevol indret. 

TALLER DE PARES 
Els dies 16 i el 23 de febrer, a 

l'Institut, i promogut pels serveis 
socials de l'Ajuntament, es va 
organitzar un taller de pares per a 
tractar la problemàtica de les drogues, 
amb l'objectiu d'informar i formar els 
pares, de forma entretenguda i diver
tida, com prevenir el consum de 
drogues des de la família. 

Ni amb l'atractiu d'un petit 
refrigeri al final 
d'ambdues 
sessions, els pares 
del nostre poble no 
se sentiren atrets 
per 1 
convocatòria. 
Com si aquest fos 
un problema que 
no ens afecta, o 
com si queixant
nos-en en el carrer 
ja en tenguéssim 
prou ... 

CONSELL ESCOLAR 
MUNICIPAL 
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S'ha creat a Capdepera el 
Consell Escolar Municipal, que agru
pa els directors dels distints centres 
educatius del municipi, un representant 
de l'Ajuntament, tècnics de l'àrea 
sòciocultural i representants de les 
associacions de pares. 

La finalitat d'aquesta estructu
ra és tractar i estudiar els temes i 
problemes educactius del poble que 
superen l'àmbit de cadascun dels cen
tres . Per ara s'ha reunit en dues 
ocasions . A la primera, a banda de la 
mateixa constitució de l'ens, es va 
tractar el problema de l'increment de 
població i la previsible manca de places 
que se'n deriva. A la segona, el tema 
de debat fou el de la disciplina escolar, 
centrada bàsicament a l'àmbit d'ESO, 
plantejant-se possibles solucions; 
d'entre aquestes, es va parlar de 
reunions periòdiques dels tutors de 
6è. d'Ensenyança Primària i de l er. 
d'ESO a fi de coordinar el pas d'un 
centre a l'altre; també es va parlar de 
les mancances derivades de la 
desaparició del programa Dàlies III, 
que facilita la inserció laboral dels 
alunmes que compleixen els 16 anys. 

En una propera reunió, és 
pevist tractar monogràficament el 
problema del transport escolar. 
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ASSOCIACIÓ DE VEINAT S 
DE SON MOLL 

L'associació de veïnats de Son 
Moll, l'àread'influènciade la qual inclou 
sa Pedruscada i Es Carregador, celebrà 
tmaimportantassembleael passat dilluns 
dia 1 de febrer. L'importància de la 
qual radica en l'aprovació dels nous 
estatuts, que pretenen renovar-la i fer
la més reinvindicativa amb més 
incidència en la millora de serveis 
d'aquesta zona costanera del municipi 
amb un constant increment de població 
residencial. A més d'aprovar-se la 
modificació dels estatuts, es renovà 
parcialement la Junta i s'aprovà 
demanar a l'Ajuntament faci les 
gestions pertinents per a protegir la 
zona entre Son Moll i Sa Pedmscada. 
especialment pel que fa a la protecció 
de la primera línea. En Medina fou 
confirmat en el càrrec de president. 

XIV TROBADA DE 
DE MA-CONFRARIES 

LLORCA 
Dia21 defebrerde 1999. Actt:s . 

Ponència d'Andreu Genovart, llegida 
per Andreu Gutiérrez, Missa 
concelebrada, presència del President 
Jaume Ma tas i del Conseller d'Educació 
Manel Ferrer, així com el bisbe de 
Mallorca Teodor Ubeda. a més de les 
autoritats locals. La celebració resultà 
molt concorreguda amb representació 
de 144 confraries de les 18 8 
enregistrades a Mallorca. Estendarts, 
vestits, penitents i alguns "passos" es 

pogueren veeure en el pavelló 
poliesportiu. 

RUA 
Freda, molt freda. Solen ser da

tes, aquestes, poc favorables a les 
manifestacions de carrer, però és que 
enguany el fred ha batut rècords i res 
•10 convidava a desfilar prim de roba. 

Les escoles de Capdepera i Cala 
Rajada ens regalaren les habituals 
ruetes, el dia 12. La primera va 
estar dedicada als contes infantils, 
mentre la segona desenvolupava 
el tema comú del milenni. Tant 
per la nombrosa participació com 
per la imaginació que hi posaren 
a contribució, les dues desfilades 
resultaren d'allò més colorista i 
vistós. 

Les rues grans, ja deim, 
foren víctimes de l'onada de fred polar. 
A Capdepera, el mateix dia 12, tampoc 
no hi mancà la brusca i, tot plegat, feia 
més ganes de quedar devora el foc . 
S 'ha de donar un gran mèrit a les 
comparses i grups que s'atreviren a 
sortir, i també als qui aguantaren emnig 
del carrer veient-los passar. A Cala 
Rajada, el dia 13 , el mateix fred, però 
afortunadament sense l'afegitó de la 
pluja. 

s 

"Tumbet de Solfa". N'hem de dir que, 
segurament, el poliesportiu és la solució 
menys dolenta, però que no és la solució 
desitjable; hem de dir que hi 
comparegueren els vàndals de sempre, 
disposats a fer -la; hem de dir que no 
s'explica que una festa de carnaval 
s'hagi de fer mig a les fosques; i hem de 
dir que hi va haver dues festes 
paraHeles: a la pista i en el bar (a 
benefici de les associacions de pares 
dels centes escolars). 

CONVENI 
El Conseller de Turisme, Sr. José 

Maria Gonzalez-Ortea, visità el nS'stre 
municipi elpassat dia 4 de març. Fou 
rebut pel Batle i distints regidors del 
consistori, i t:s traslladaren a là sala de 
Plens on clesprés d'unes bre{ls paraúles, 
entre les quals , mig en broma mig en 
sèrio, disculpant-se per la tardança, es 
comprometé a millorar les 

Tant una com altra fua comunicacions entre Palma i 
comptaren, si fa no fa, amb la mateixa Capdepera. Trobava ell que amb una 
participació i en totes dues hi destacà hora i mitja era massa el temps que es 
la Banda de Música, més marxosa que perdia en desplaçaments . L'apologia 
mai. No podem dir el mateix de la en favor de l'Autopista del Llevant era 
Banda de Cometes i Tambors, una al darrere. Després d'elogis per la po
agrupació en plena crisi. líticaduita pel consistorigabellí, aquest 

Com a novetat, enguany quatre anys, i les realitzacions pròpies 
l'Ajuntament- (Pla Mirall, Obres d'Embelliment. 
a1, enguany, activitats per a la desestacionalització, 
ens ponen etc .. ) passaren al centre de la qüestió 
totes!- ens va que no era altra que la cessió del local 
regalarunball conegut com "sa bugaderia" i el solar 
de carnaval on s'ubica la Plaça Castellet, fins 
en el aleshores delaConselleriadeTurisme. 
poliesportiu, Aquí s'insistí que l'esbucan1ent de Sa 
amb les Residència, fóu el primer esponjament 
orquestres de Mallorca. 
"Amanecer", 
"Rodamons" i 



agenda de la vila 

Agenda de la vila 

mes de gener 

Nats 
dia 11 , EvaAresEspejo d'Arnando iM" Josefa 

dia 14, Luís Maya Sanchez d'en António i Ma 

José 

dia 15, Selena Muñoz Rodríguez d'en Luís 

Amb ro si o i Ana del Pilar 

dia 18, Paula Sanchez Pineda, d'en Diego i 

YolandaMaria 

dia21, FranciscaLópezNogueras, d'en Marcelina 

iFrancisca 

dia22 AbdónEliasFonsecaGual, d'en Vicente 
' 

i M_ll Eugènia 

dia27 LauraNuñezBenítez d'enJoséi Maria 
' 

Noces. 
dia 30 Antoni Fuster Mateu amb Maria Luisa , 

AlzasZafra 

Finats 
dia 10 José Carrascosa Gonzalez ( 1.945) 

' 
dia 11 , David V elasco Bemier ( 1. 915) 

dia 12, Margalida Ferrer Oliver ( 1. 906) 

dia 28, Llorenç Mestre Genovard ( 1. 926) 

dia 30, Cipriano García Rocha ( 1. 948) 

dia 31 , Ma Antònia Estaràs Suau ( 1. 916) 

mes de febrer 

Nats 
dia 1 F rancisco J avi er Muñoz Avellaneda d'en 

' 
Francisco J avi er i Eva Maria. 

dia6, SergiDíazAlonsodeJoséManueli Teresa 

dia 8 Daniel Salas Ferreira d'enArturo i Elvira 
' 

Maria. 

dia 11 , Antoni Moll Gar au d'en Antoni i F rancis

ca Maria 

dia 20 Nicolau ServeraPascual d'en Jerónimo i , 

Francisca 

dia 22, Anabel Femandez Heredia d'en rafael i 

M" del Cermen 

Noces. 
dia 6 Andreu Tous Lliteres amb Maria Isabel 

' 
Fla4 u ei Mru Línez 

dia 6 Aruos Cavaller Pons amb Y olamlaBealriz ' o 

Izquierdo De la Rosa 

Finats 
dia 4, Àngela Ne bot Pascual ( 1. 906) 

dia 5, Margalida Sureda Gil (I .943) 

dia 5, Josep Garau Muntaner (1 . 91 O) 

dia 7, FranciscaNicolauArtigues (1.912) 

dia 14, Pere Servera Tous ( 1. 925) 

dia 18, ElenaMéndezürtiz(l .907) 

dia21 Antoni SastreFerragut (1 .920) 

dia23, AntòniaRoigGinestra(1 .920 
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PROHIBICIÓ D'URBANITZACIONS LITORALS 

NUCLIS URBANS 
EXISTENTS 

PROHIBICIÓ D'URBANITZACIONS AÏLLADES 

E h-i~1i 

Formcntrta Ü 
Menorra O 
Mnllorca e 

Avui 

4.015.000 

350.000 

soo.aoo 

Sense DOT· Amb DOT 

REGULACIÓ DEL CREIXEMENT DE POBLACIÓ 

GOVERN BALEAR 

Quina protecció fan les DDT? 
Hi ha una sèrie de mesures que s'aplicaran automàticament quan siguin aprovades les DOT al Parlament: 
• Prohibició de fer urbanitzacions a menys de 500 metres de la costa (100 metres, en el cas de 

Formentera)* 
• Desautorització de totes les urbanitzacions en sòl rústic que formin nucli aïllat, no contingu a un 

nucli existent*. 
• Els habitatges unifamiliars fora dels nuclis no es podran construir a menys de 250 metres de la mar. 

S'aplicaran altres mesures, una vegada aprovats els plans territorials parcials que pertoquen a cada 
municipi: 
• Establiment d'un límit d'expansió anual de cada nucli de població. 
• Establiment d'un límit total de creixement per illa. 

*Aquestes mesures desclassifiquen tots els projectes d'urbanització a qualsevol fase de tramitació, excepte 
si les obres han començat o si es fan en sòl urbà. 

Les Directrius només redueixen el sòl urbani1zable? 
No. De fet, la determinació més important de les Directrius no és la que converteix en rústic el sòl 
urbanitzable avui, sinó la que impedeix que el sòl es converteixi en urbà. Perquè la mesura més 
important consisteix a limitar el creixement per al futur i fer que totes les liles puguin oferir nou sòl 
dins uns límits del lO per cent en 10 anys i organitzat al voltant dels nuclis existents. 

Quant de terreny quedarà com urbanitzable, a Mallorca? 
Es retallen en més d'un 60% les possibilitats d'urbanitzar que hi havia abans de les DOT. Però es 
garanteix el creixement dels nuclis existents amb un anell de reserva per al futur. El terreny urbanitzable 
a Mallorca només podrà créixer un 1% anual en els propers 10 anys. 

Les Directrius d'Q¡denació Ten-ito rial és la 
llei que ngufa el creixement de les nostres illes, 
protegint les nostres costes i el sòl1!ístic. Una Uei 
que acomeguirà que, entre tots, focem les JUes 
que volem. 

M és informació: http:/ /www.caib.es/ dot 

Conselleria de Medi Ambient, Ordenació del Territori i Litoral 



Col-la bo ració 

Quan vaig renunciar a seguir fent les glosses de Sant 
Antoni, ja vaig dir que no s'havia de passar massa pena. I 
és que aquest és un poble de glossadors . Sempre n'hi ha 
hagut i, segurament, sempre n'hi haurà. 

La prova més evident del que dic la tenim en el cas 
d'en Sebastià Ferrer Maleter, el glossador d'enguany, i 
esper que de molts d'anys més, del qual no en coneixíem 
aquestes habilitats. Jo, almanco, no les coneixia. Però, ja 
veís la bona traça que hi té, fent glosses, en Sebastià, i això 
ho dic amb total i absoluta sinceritat. De manera que, tot i 
no tractar-se més que de la meva modesta opinió, vull que 
quedi dit que les glosses d'en Sebastià Maleter m'han 
agradat i que no m'han semblat les d'un nouvingut, sinó 
pròpies d'una persona amb molt d'ofici . 

Des del punt de vista formal, en Sebastià domina un 
lèxic prou ample i genuí com per no passar-hi pena. A les 
glosses s'hi nota la seva experiència d'escriptor que, tot i 
esser un autotidacta, és capaç de produir textos de molt 
diversa naturalesa. La mètrica i la rima mai no resulten 
forçades , amb poques vaciHacions, cosa no sempre fàcil 
d'aconseguir. Els qui hem conreat aquest gènere literari 
sabem els mil equilibris que s'han de fer per tal que una 
glossa "canti". L"'argument" d'enguany, seguint la forma 
més tradicional dels nostres glossats, és compost tot ella en 
forma de sextets, rimant els sis versos segons una de les 
variacions més conreades a casa nostra: abbaab. 

Sense sortir del punt de vista formal, em sembla 
oportú insistir que en Sebastià és un autotidacta, amb el 
mèrit que això implica. Ja sé que glossador s'ho és, 
independentment de la formació que es tengui, però el 
domini de tots els ressorts lingüístics sempre facilita la 
tasca. En aquest sentit, puc dir que he assistit des de 
primera línia a l'evolució formativa d'aquest autor i al seu 
espectacular procés de maduració, que l'han menat a 
dominar la forma escrita de la nostra llengua més que 
acceptablement, en un període de temps curt. Coneguent 
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el seu esperit encuriosit, sé que aquest procés el clourà amb 
una ampliació panoràmica del seu marge de visió, que el 
durà a abastar el can1p vastíssim de les nostres lletres. I sé 
que aquest nou punt de vista, a l'ensems que l'enriquirà amb 
l'aportació de totes les veus, totes les varietats i tots els 
registres de la llengua, també ho haurà de fer, 
necessàriament, proporcionant-li la sensació indefugible 
de pertànyer a una comunitat de parla que no acaba en es 
Pou d'es Camí. 

Però, més que per la forma, que en definitiva ens ve 
marcada per la tradició, el llibret d'es Maleter m'ha 
semblat molt encertat quant al seu contingut. Crec que 
l'autor ha tengut la capacitat de síntesi que es requereix en 
aquests casos i, sobretot, ha posat, amb decisió, el dit a la 
nafra dels assumptes més punyents de la vida local. Podria 
posar-ne molts d'exemples, però em limitaré a treure'n uns 
quants que, per la matèria de què tracten, s'adiuen molt 
amb l'esperit d'aquesta secció. 

(18) No volen uns jòrasters 
xerrar es nostro mallorquí; 
si aquí pensen residir 
prest l'hauran de menester: 
tanmateix a lo darrer 
fills i néts seran d'aquí. 

(.:18) Mos queixam des castellans 
que no xerren mallorquí: 
aec.: qw: hem pres un mal l:amí 
i encara empitjoram: 
són piUors es alemanys, 
que se'n foten d'es d'aquí. 

(71) Ja tenim voca1mlaris 
fèt dc na Carme Planells, 
benvenguts mos siguin ells, 
pràctics per jovent i avis. 
No volem estrafà/aris 
que mos xerrin malament. 

Aquestes glosses, si més no, evidencien el grau de 
conscienciació del seu autor pel que fa al problema lingüístic 
que patim i del qual, avui, ningú no en pot al·legar ignoràcia. 
Per la gran difussió que té el llibret. és important que el 
problema hi sigui tractat amb valentia , com és el cas, i jo 
no puc més que felicitar el responsable d'aquests versos 
tan directes i entenedors . 

I encara he d'aprofitar per agrair al glossador que 
se'n recordàs de la nostra revista i que li dedicàs una 
estrofa. És aquesta: 



Col-la bo ració 

(54) Es "Cap Vermell" ha arribat 
en es número dos-cents; 
mallorquins hi eren presents 
per esser commemorat: 
en es carrer de Ciutat 
va reinar-hi un bon ambient. 

Crec que les glosses d'en Sebastià Ferrer s'insereixen, 
amb tota naturalitat, dins la tradició de la nostra poesia 
popular, de la qual en constitueixen una baula més, i no la 
més feble, precisament. Aquests versos d'es Maleter, per 
esser dits o per esser cantats, beuen a les deus d'on brollen 
la nostra llengua i la nostra cultura. Des d'aquesta secció 
vull encoratjar-lo a continuar amb tasca empresa, una més 
de les que duu entre mans, i que sigui per molts d'anys. 

Ben trobat sigui el nou glossador de Capdepera. 

Vaig conèixer, recentment, una joveneta que és a 
punt d'acabar els estudis secundaris, de deixar l'institut i 
d'anar-se'n a la universitat a continuar la seva formació. 
Em va semblar, des del primer moment, una persona molt 
sensible, educada i correcta. No record si em va dir que feia 
quatre o cinc anys que vivia aquí. El fet és, però, que 
aquesta al·lota sensible, educada i correcta, a punt d'iniciar 
estndis nniversitaris, després de q11atre o cinc anys 
d'escolarització en català, és absolutament incapaç 
d'expressar-se en la nostra llengua. 

Aquest, lamentablement, no és un cas aïllat, ans al 
contrari, i no queda més remei que dir-ho una vegada més: 
l'escola és totalment incapaç de garantir el domini, ni oral 
ni escrit, del català. L'escola, avui, és un element positiu 
però no decisiu i farien bé, les autoritats, de tenir-ho en 
compte. Bilingües, seguim essent -ho, gairebé exclusivament, 
els catalanoparlants. I d'aquesta riquesa tan gran que, 
segons sembla, és el domini indistint de dues llengües, no se 
sap per què, la majoria de castellanoparlants no en volen 
part. 

Sé""'~ 
Diu el batle de Porreres, senyor Josep Roig (Diari de 

Balears, 25-2-99), que, en el futur, la llengua majoritària 
serà "sense dubte el mallorquí, a més amb la puresa de fa 
50 anys, quan la tarda era l'horabaixa, i el tio era el conco. 
Farem fora els catalanismes .. " 

Diu el President del Parlament, senyor Joan Huguet 
(Diari de Balears, 2-3-99), que "s'hauria de fer un esforç 
per fixar i donar forma a les diverses variants de la llengua 
de les Balears, tant des de la fonètica com des de la 
morfologia i el lèxic". 
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Si hem de fer fora els catalanismes, no podrem dir 
peu, mà, cap, peix, carn, riure, plorar. Ni seny, senyor 
Roig. Fer fora els catalanismes de la nostra llengua seria 
com fer fora els castellanismes de la llengua que parlen a 
Múrcia. No hi hauria llengua. "Tio" sí que és una paraula 
que podem proscriure, pera tio no és un catalanisme sinó un 
castellanisme i aquests són els que, indeturablement, 
substitueixen els nostres mots més genuins. Volen que 
depurem la llengua? Facem-ho: senisero, desde luego, 
enfonses, jamon, pollo, pavo, embrague, plàtano, telé
fono, poste, jàtxada. I així fins a l'infinint. 

"Fixar i donar fom1a a les diverses variants ... " Però 
si això està fet i recollit en tots aquells casos d'un ús més o 
manco significatiu! Dir i escriure redact, és tan acceptable 
com dir o escriure redacto o redacte. Quant al lèxic, no hi 
ha paraules menyspreables sempre que siguin genuïnes. I 
encastellar-se en localismes insignificants és una estratègia 
-no sé si premeditada- dels qui semblen entossudits a 
torssejar la llengua, a capolar-la fins a l'atomització. 

Seguint les petjades d'aquests ínclits polítics, els 
gabellins ens despertarem, qualsevol dia, reivindicant que 
l'IEC reculli i fixi homu, carru, bombu, amu, cusir, pullí, 
bucí, motiu, rotlu, suvint, pustís, pudrit, cotxu ... I per 
què no? 

Diu el lingüista J.LL.Ninyoles: "L 'oposisció fictici a 
entre "català" i "valencià" ha estat una cortina de .fitm 
barroera, darrere la qual hom amagava el conflicte 
veritable, que era l'establert entre català i castellà a 
València". 

On diu "valencià", posau-hi mallorquí, menorquí o 
eivissenc, i on diu València posau-hi Illes Balears, i us 
servirà igual. 

Es cert, el coneixement -actiu o passiu- de dues llengües 
o més per part d'un individu el podríem veure simplement 
com afe nomen positiu i enriquidor. Però preferim paraules 
com poliglotisme perfer-hi referència, perquè quan l'ús 
d'una o altra llengua està mediatitzat perfenòmens socials 
(i no criteris de comunicabilitat amb l'interlocutor, per 
exemple), i quan conviuen dues comunitats i només una 
coneix les dues llengües, el terme bilingüisme amaga 
realitats de conflicte social, d'hegemonia d'un grup sobre 
un altre i de substitucM lingüística (Ensenyar llengua, 
Cassany,LunaiSanz, 1993). 



Història 

CAPDEPERA, 
ARA 

FA 

75 
ANYS 

DESEMBRE DE 1923 
Divendres començaren les Quaranta Hores que cada any 

es dediquen a la Immaculada: com els demés dies de novenari, 
predicarà mossen Antoni Grimalt. Les Filles de la Puríssima 
tendran la Comunió diumenge, com a conclusió de la festa. 

Les Germanes Franciscanes estan d'enhorabona per dos 
regals que els han fet dues devotes famílies: una els ha regalat un 
Sant Francesc i l'altra una estàtua de la Immaculada. Encara no 
s'ha senyalat dia per a la benedicció, per a la qual prometen fer una 
festa grossíssima en la capella del seu convent. 

Diumenge passat, les jovenetes de la costura que dirigeix 
D" Maciana Vidal tomaren representar el renombrat drama 
"Jua na de Arco". Si bé ho feren la primera vegada, encara més bé 
els va anar aquesta en què el públic no es cansava d'aplaudir. 
Enhorabona a les jovenetes, totes les que treballaren i les que 
ajudaren al bon èxit de l'obra. 

La construcció del matadero passa envant; a dins poc 
temps ja cobriran i tenen ganes de, a principis de febrer, tenir-lo 
acabat. Sera una obra com la qual a Capdepera no n'havíem 
tenguda cap mai en propietat. 

L'Ajuntament presidit pel bati e major D. Antoni Cursach 
acordà eixamplar la carretera que condueix a son Febrer, per ser 
una carretera de molt de tràsit i hi havia un bocí que només podia 
passar un carro. Ara ja s'hi està treballant i prompte ja s'hi podrà 
passar, 

L'amo Antoni Fuster (a) Ranxer ha comprat un camió per 
al tragí del seu comerç, llevant -se d'aquest modo tot el gasto que 
li duia el bestiar i personal. Quasi tots els dies tragina de Cala 
Rajada a Capdepera i Artà. 

En el nostre poble, tots els que no es prepararen quan 
desenbarcaven els abonos, avui mos trobam que no en tenen per 
cap casa de comerç, a pesar de les grans existències que tenien 
l'any passat. Ja no hi ha ningú que sembre sense posar substàncies 
de tota classe. 
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L'almadrava del punt anomenat na Jonquera, aquesta 
setmana passada pegà un cop fort : amb una pegada n'agafaren 
3 3 i Cala Gat, que és de la mateixa companyia, el mateix dia, 3. Si 
això segueix així, enguany prometen guanyar -se unes messes de 
primera. 

La gent ja no espera le fred: són moltíssims de matanceres 
i matancers que cada dia es passetgen sense que les ganivetes 
ja els facin fo gir el rovell. 

Dimarts se celebrà amb tota solemnitat la festa de la Verge 
de l'Esperança. El dematí, a les 1 O, se celebrà l'Ofici en el Santuari 
del Castell, oficiant D. Bartomeu duran, vicari de Manacor, 
servint -lo de diaca D. Llorenç Parera, vicari nostre, i de sotsdiaca 
D. Joan Melis. El Chor Davídic cantà la missa a veus. Exalçà les 
glòries de la Verge D. Pere Suasi, Rector de Deià. El Santuari 
estava allò que es diu estibat del tot principalment d'homes que 
havien d'estar drets pels passadissos. No record haver -lo vist tan 
ple de molts d'anys en aquesta part. Els adorn os de l'altar eren 
hermosos i fins, alçant -se en el trono de la Verge I' arc de l'aliança 
enmig d' hermosíssimes flors i iHuminació de ciris, presentava un 
aspecte meravellós. 

El camí des del portal et fins al portal de l'Església estava 
adornat de pins i murtra, com també les murades amb les banderes 
formaven un conjunt festiu amb lo que han fet els vertaders fills 
de Capdepera amb la seva concurrència a tots els actes, tant de 
la festa com de tota la novena.El decapvespre, a les 2, es féu la 
peregrinació acostumada, cantant el rosari acompanyats per la 
música. També fimc molt animada. El dematí, abans de l'Ofici, el 
Sr. Rector mos va beneir els regals següents: una bandera, una 
pica d'aigua beneïda i un hermós Sant Cristo. 

En aquest poble parei que per aquestes festes dc Nadal 
mos volen divertir; tant a un teatre com a l'altre estan ensenyant 
uns quants drames. 

Avui dimecres, a les dues de la dema tina da, la campana 
ha dat toc d'alarma i és estat un incendi en el magatzem de la 
Central Elèctrica, cremant-se tot l'edifici. Hi acudí moltíssima 
gent, apagant -lo dins unes quantes hores. L'incendi es considera 
casual. 

El temps mos pega per humitat, cada dia mos plou i la gent 
no pot sembrar a causa de la humitat. 

Enguany els porcs grassos, com més és anat més amunt 
s'han fet; se n'han pagats avui a 23 pessetes s'arrova. L'any que 
ve se'n prometen engreixar molts, ja que enguany han deixada 
bona boca. 

Cada dia mos pugencovonades de gerret encara que faci 
mal temps i les almadraves de Cala Gat i na Jonquera segueixen 
fent unes pescades grosses. 

Recopilat per a Cap Vermell 
per Nicolau Pons 
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Pinochet • I I 

I Església 
Tan aviat com es va fer pública la 

històrica decisió dels <dors>> britànics, el 
desconsol i la indignació es van apoderar dels 
simpatitzants més fidels del general, reunits 
per seguir el veredicte a la seu de la Fundació 
Pinochet a Santiago. Mentre algunes dones 
majors, endiumertiades amb creus d'or, rosaris 
i altres ornaments religiosos, optaven per 
plorar i resar pel seu heroi, els més exaltats 
dona ven a conèixer el seu dis gut apallissant 
els periodistes congregats a la sala. La resta , 
simplement, es dedicava a llançar improperis 
contra «rojos» i «maricones». Les primeres 
declaracions públiques, en nom de la massa 
allà reunida, les va fer August o Pinochet Hiriart, 
fill de l'ex -dictador i acabdalat empresari, qui 
en una histèrica i enèrgica intervenció, talment 
llll ca, va amenaçar amb lllla intervenció mil tar 
si no se solucionava la situació del seu pare. 
Pinochet Jr., en qualsevol cas, es mostrava 
confiat que Déu faria fmalmentjustícia. 

Aquests darrers mesos la televisió 
ens ha ajudal a confírn1ar una realitat ja 
sospitada· el p;n1p social que fins ara ha donat 
suport incondicional al Sr. Pinochet està 
format per persones creients, cotòliques, 
apostòliques i romanes. Tan creients com els 
qui en tot moment recolzaren el cop d'estat i 
ensenyaren als militars xilens a torturar i 
assassinar, ja sabeu, govern nord-americà, 
CJA, .. . 

Aquesta realitat inqüestionable pro
voca que la gent es faci algunes preguntes, que 
en cap cas em sent capaç de respondre. Ha 
llegit tothom el Nou Testament? dóna tan de 
marge d'interpretació? entén tota la gent el 
mateix per «Déu Amom? és possible que arreu 
del món es demanin coses tan radicalment 
oposades al mateix Déu? és lògic que hi hagi 
gent, orgullosa d'ésser catòlica, que reclami 
tortures i disfruti amb un patiment tan horri
ble com el sofert per les víctimes de la repressió 
«pinochetista»?. 

Una intervenció militar de l' exèrcitxilé acabà 
amb el govern democràtic de Salvador Alien
de, i totd'una es varen posar en marxa plans 
per a l'eliminació selectiva i repressió de grups 
ideològicament incorrectes. Aquesta eliminació 
es va fer principalment a través de tortures i 
assassinats d'una crueltat inimaginable, i ara, 
lògicament, els familars dels desapareguts 
demanen poderrecuperar els seus cossos i una 
petita disculpa per part dels genocides. Res 
d'això, lamentablement, ha esta possible. 

Malauradament, l'actitud de 
l'Església da' ant els csdc\ niments no va ésser 
precisament exemplar. Mentre alguns 
sacerdots, compromesos amb les classes més 
desfavorides, eren eliminats pel règim militar, 
un sector important, sobretot alts càrrecs 
eclesiàstics, col.lobarava intensament amb la 
dictadura, tot esperant la in1plantació d'un cert 
ordre moral i l'augment dels ingressos 
econòmics. Durant aquest segle els cristians 
ens hem mal acostumat, amb honorables 
excepc1ons, a l'estranya habilitat de l'Església 
Catòlica -sector dirigent- per fer-s 'hü venir Ué 
amb el dictador de torn, especialment 
ultradetans, i així mantenir les influències i els 
privilegis. 

Aquest darrer extrem torna fer 
necessari quecs plantegin algunes preguntes. 
Tots els seminaris del món ensenyen el mateix 
als futurs sacerdots? és normal que 
representants de l'Èsglésia col.laborin amb 
torturadors i assassins, o com a mínim amaguin 
els fets? tenen tanta llibertat de pensament i 
acció els ministres de l'Església? és lògic que 
el Vaticà col.loboràs econòmicament, com així 
s 'ha reconegu~ amb els militars que derrocaren 
el govemdemocnític de Salvador Allende? és 
possible que part del clergat,ja no parlem dels 
~reients laics, no tengui massa clar el missatge 
de Jesús? ja m'enteneu, allò de l'amor sense 
límits, el respecte escrupolós a la vida i dignitat 
humanes, la tolerància, la solidaritat, la lluita 
pels drets dels més desfavorits i marginats, 

L' inici de la història ja la sap tothom. etc. 

Jove manifestant anti-Pinochet 

Finalment, pressionats per l'opinió 
pública i aprofitant la commemoració del 
cinquantè aniversari dc la (<Declaració UnivL'T
sal tlels Drels Humans>>, pareix ésser que els 
dirigents de la Unió Europea s'han pres en 
sèrio la lluita contra la violació dels drets 1 
llibertats més elementals a tot el món. Aquest 
cam~ d'actitud, tot i que encara és simbòlic i 
condicionat pels interessos econòmics, potser 
farà possible que el general Pinochet, més que 
pressumpte genocida, sigui jutjat lllll1Y del seu 
país pels crims comesos, una quimera inlpen
sable fins fa un parell d'anys. Aquesta mateixa 
lluita que ara encapçalen els polítics, sempre 
ha tengut com a protagonistes molts de 
cristians, tant laics com pastors. Però per altra 
banda no podem oblidar que al llarg d'aquest 
segle, i encara ara, ha faltat una resposta i un 
posicionament més contundent -hi ha exemples 
per triar-, al manco menys ambigu, per part de 
les més altes jerarquies de l'Església, les quals, 
ens agradi o no, sempre han exercit com els 
màxims representants de tots els cristians i 
cristianes davant els ulls del món. Canviarà 
això algun dia? 

Pere Fuster Nadal 



Eleccions 12 

Presentació de la candidatura 
del PSM de Capdepera 

El dia 19 de febrer tingué lloc al presentació del candidat 
delPSM, a la batlia, en la persona de Felip Esteva Castro, regidor 
de l'Ajuntament en els últims quatre anys. 

Amb aquesta finalitat, es desplaçà al nostre poble Pere 
Sampol, candidata la presidència de la Comunitat Autònoma, qui, 
amb la seva presència, volgué donar suport a la candidatura local. 

A la roda de premsa que es va convocar amb aquest motiu, 
a més de Sampol i Esteva, hi foren presents nombrosos militants 
i simpatitzants del partit nacionalista. El primer en prendre la 
paraula fou Felip Esteva, qui, a més d'acceptar la candidatura, 
manifestà que, en cas de merèixer la confiança dels electors, 
aquesta seria l'última legislatura de presència a l'Ajuntament. 
Això no hauria de ser entès com una ren única a seguir treballant 
per al partit sinó com un necessari procés de renovació dins 
l'agrupació local. 

Així mateix, el candidat a batle va oferir un llistat de les 
activitats desenvolupades com a membre de l'oposició en l'actual 
legislatura. de les quals va afirmar que venien a confirmar que el 
PSM és l'únic partit que ha vingut desenvolupant, 
sistemàticament, una tasca de control, fiscalització i alternativa 
a l'equip de govern actual. Així, en aquests anys, el PSM ha 
presentat 127 documents, dels quals la majoria són sol-licituts, 
mocions i propostes, repartits per les distintes àrees i departaments 
de l'activitat municipal. A això s'hi han d'afegir 267 precs i 
preguntes, plantejats davant el Ple, tasca que Felip Esteva va dir 
que havia pogut fer gràcies al suport d'un grup cohesionat, que 
li ha donat suport constantment. 

Esteva no dubtà d'afirmar que el PSM és l'únic grup 
municipal que ha fet una tasca d'oposició lleial, constant i 
coherent. Quant a la resta de membres que l'acompanyaran en la 
candidatura, tot i que es troba perfilada en la seva pràctica 
totalitat, va dir que en breu es resoldrien els últims dubtes i ens 
els donaria a conèixer,junt amb el programa del partit. 

Després va prendre la paraula Pere Sampol, el qual va 
felicitar Felip Esteva i tota l'agrupació local per la feina feta, tot 
recordant que aquesta tasca tan voluminosa s'havia duit a terme 
amb la presència d'un únic regidor a l'Ajuntament, cosa que, 
donada la complexitat d'un municipi com Capdepera, és digna de 
valorar. 

Quant a les perspectives del PSM, l'anàlisi de Sampol 

respecte del nostre poble va passar per la consideració de la 
peculiaritat d'un municipi turístic, amb proporcions de població 
d'una procedència molt ampla: de la resta de les comunitats de 
l'estat espanyoL de centre-europa i d'una incipient aportació 
nord-africana. Va manifestar que una assignatura pendent era 
arribar a aquests col·lectius que es van incorporant al nostre teixit 
social, dels quals el partit nacionalista n'és un validor en defensar 
millores en qüestions prioritàries com la vivenda, transports 
públics, educació i sanitat, entre d'altres. El partit estudia, en 
aquests moments, la possibilitat d'adreçar-se a aquests col·lectius 
en les distintes llengües d'origen, tot oferint-los el seu suport de 
cara la seva integració en la societat d'acollida. 

Pere Sampol acabà afirmant que les perspectives de 
creixement del seu partit són immillorables, en ser el que més 
il·l usió genera en aquests moments, especialment entre la gent 
jove. Es preveu que aquest creixement el durà a convertir-se en 
la segona força política de Mallorca. En aquest sentit, digué que 
les pròximes eleccions són decisives, ja que el PP pot perdre la 
majoria en els municipis més importants de l'illa i en el govern de 
la Comunitat. 

No dubtà, el líder nacionalista, d'afirmar la capacitat de 
gestió del PSM, a partir de l'experiència en el govern de molts de 
municipis i del Consell Insular de Mallorca. on s'ha demostrat 
transparència en la gestió i defensa de la cultura. la llengua i el 
territori. 

III certamen de poesia . " s'Unió de s'Arenal" 1999 
Sota el patrocini la caixa de Balears "sa Nostra" i els ajWltaments de Llucmajor i Palma, la revista s'Unió 
de s'Arenal organitza per tercen any el seu certamen de poesia. Les obres s'enviaran la seva seu del carrer 
Amilcar, 16 (07600, s'Arenal) abans dia 1 d'Abril. Les obres, inédites, em català o castellà s'han d'enviar 
sense firmar, amb el títol i el lema (dins Wl sobre apart es farà constar, el títol, nom, adreça i telèfon). 
Hi haurà tres premis (35. 20 i 15 mil pessetes), a més d'un premi de 15.000 ptes pel primer dels tres 

premis que estigui escrit en català. 
Màxim 50 versos i s'han de remetre 5 còpies. No es retornaran les poesies i al revista es reserva el dret a 

publicar-les a les seves planes. 
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CARTA OBERTA A FELIP ESTEVA I ES GRUP 

La intenció que em du a escriure 
aquesta carta és contestar i aclarir unes opinions 
i conceptes urbanístics que sortiren publicats 
en el nÚln. 84 de F axdcpera , de Es Grup, i en la 
revista Cap Vermell, núm.202 de gener, de Felip 
Esteva. 

Entenc que Felip Esteva representa 
el PSM i que Es Grup està representat per 
Antoni Muntaner, ex -bade de Capdepera. Faig 
aquest aclariment perquè no hem d'oblidar que 
Muntaner va governar 1' Ajuntament des del 
juny de 91 fins al maig del95, i que el PSM, 
amb els seus representants, donà suport al 
govern de coalició que sortí de les eleccions del 
91. 

Quan parlam d'urbanisme no 
planificam només a curt tennini, si no que 
planificam a curt, mig i llarg termini. Que el sòl 
urbà són drets adquirits i que, per tant, el que 
avui és un solar edificable, demà no pot conver
tir-se en tma zona verda o en un terreny no 
edificable. S 'ha de tramitar una modificació del 
Pla i en qualsevol cas s 'hauria d'indemnitzar 
per la seva reconversió. No s'ha de confondre 
sòl urba amb sòl urbanitzable. 

A Capdepera la planificació urbanís
tica es definí amb el Pla General de 1' any 6 2, 
quan es creà el95% del sòl urbà i urbanitzable 
del tenne municipal. Aquest Pla es desenvolupà 
fins a 1 'entrada en vigor de les NNSS aprovades 
l'any 1986, que modifiquen en part el PG i 
desclassifiquen més d'UN MILIÓ de m2 de 
sòl urbanitza ble, per tant es varen avançar en 
12 anys a la MORATÒRIA URBANÍSTICA 
del Consell de Mallorca o a la del Govern Ba
lear. 

Respecte de la Urb. NÚln. 1 Es Vinyet 
es va reduir considerablement eliminant -se dues 
parcel·les situades entre 1 'Hotel s 'Entrador i la 
mar, deixant els límits actuals del sòl urbà. Les 
NNSS a què fa referència Es Grup i F clip Este
va, confeccionades durant el mandat de 
Muntaner, no modifiquen ni redueixen gens la 
configuració actual del triangle de l'urbanitzable 
núm. 1 Es Vinyet. 

Amb les eleccions del91 es va for
mar majoria municipal formada pel PSOE, 
PSM, IU,CB amb Antoni J Muntaner com a 
bati e. En setembre del mateix any varen acor
dar suspendre les llicències d'obres durant un 
any i encarregar la redacció d'unes NNSS 
noves, assegurant que un any bastava per a la 
seva aprovació, cosa que no va passar (ni la 
resta de la legislatura) i es va d'haver d'aixecar 
la suspensió, aplicant-se amb totes les 
conseqüències les NNSS del86. Si aquest equip 
de govem presidit per Muntaner pensa va que 
hi havia zones del terme municipal que s 'ha \~en 
de prese1 va1 o cau v ia1-11e la lJ.ualificació lenien 
altres mitjans, com les modificacions puntuals 
de les NNSS, que per la seva senzilla redacció 
penneten una aprovació amb un mínim de 
temps, segurament aquest any de suspensió de 
llicències hagués pennès modificar-les i plani
ficar amb més temps la redacció de les noves 
NNSS. 

Tot el que hem comentat ens pennet 
assegurar que 1' equip de govern presidit per 
Muntaner no va fer res per preservar, reduir o 
controlar 1' expansionisme urbanístic, això sí, 
ara que arriben les eleccions municipals cer
quen culpables sense pensar que ells també 
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han tingut responsabilitats de govem i que sí 
que haguessin pogut fer canvis urbanístics 
urgents. 

I el que hem exposat fins ara no és 
per cercar excuses ni voler llevar-nos cap 
responsabilitat de govem, tot al contrari, l'equip 
de govern fonnat per UCAP i PP sortit de les 
eleccions del95, ha tingut que afrontar una sèrie 
de modificacions puntuals del NNSS que 
permet frenar la construcció de vivendes 
plurifamiliars (aparellats) en totes les zones on, 
habitualment, es construïen unifamiliars i el 
nucli de Capdepera es definí una zona de 
protecció del castell encarregant un pla espe
cial per frenar la pressió urba1ústica. En aquests 
moments tenirn una suspensió de llicències per 
a construir vivcndes en els ANEI i les 
segregacions de finques rústiques. 

Respecte de les NNSS que deixà 
l'equip de govern anterior, se'm donà una còpia 
a cada un dels grups polítics (ja que ningú les 
coneixia) i es feren reunions per a estudiar-les. 
Arribant a la conclusió, cm1iuntament amb els 
tècnics, que era millor començar de nou que 
seguir amb les elaborades, per la complicació 
lJ.LLC suposava la seva redacció. S'arribà a un 
acord econòmic amb l'equip redactor perquè 
amb el mateix contracte que tenien acabessin la 
feina començada, o sigui: no costaran ni una 
pesseta més del que marca el contracte finnat 
l'any 91. 

Ara es redacten les NNSS i tenim 
quasi tota la infonnació per poder-les finalitzar 
i començar l'expedient d'aprovació de les 
esmentades NNSS. La feina es fa tots els dijous 
a 1 'horabaixa des de fa un any i mig, i estan 
convocats tots els representants dels grups 
polítics que composen el consistori, perquè hi 
puguin opinar i proposar idees per a l'elaboració 
i que les decisions que s 'hi prenen siguin el més 
transparents possible. A aquestes reunions hi 
ha assistit sempre el Batle i el regidor 
d'Urbanisme, no així els representants dels 
grups de l'oposició, que hi ha assistit tres o 
quatre vegades i que a la fi de la tramitació es 
queixaran que no han tingut la inforn1ació 
suficient per poder opinar. 

Joan PascuaLAmorós 
Batle de Capdepera 
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LA BANDA DE CORNETES I TAMBORS 

Som un antic componet de sa Banda de Cometes 
i Tambors i escric amb referència als escrits apareguts 
al Faxdepera n° 83: 

!.Agrair a n'Agustí Múñoz la seva entrega i 
dedicació totalment desinteressada, durant aquests 26 
ó 27 anys d'existència de la Banda. 

acord amb el Sr. Jaume Tous (Jatito), per fer-se càrrec 
de la Banda i, suposadament, éll és el que ha rebut 
aquest doblers. (Amb el temps, he pugut saber que el 
Sr. Jaume Tous va haver de sortir pels carnavals de 
Capdepera, amb 1' amenaça de la retirada dels doblers 
donats a compte, i després no va sortir a Cala Rajada, 
i suposadament no sortirà per Setmana Santa. Quins 
doblers més ben guanyats! I!) 

2.Agrair l'escrit de les mares dels al·lots de la 
Banda, per haver-se adonat de la falta de la Banda de 
Cometes i Tambors a les festes del poble, ja que ningú 
més, inclosos partits politics i entitats del poble, han fet 
res per evitar-ho. 

4. Que és cert que la Banda rebia una subvenció 
de l'Ajuntament de 600.000 ptes. anuals, les quals 
s 'utilitzaven per a la compra de material musical i per a 
esplai dels al· lots (sopars, viatges, ... ) la qual cosa po
den reafirmar els pares. 

3. En referència a 1 'eriçó negre sobre el 
cobrament de les 300.000 ptes. Per part de la Banda, 
he de dir que aquests doblers no han estat entregats ni 
a n'Agustí Muñoz ni a un servidor, sinó que després 
d'haver discutit la desaparació de la Banda amb el re
gidor de Cultura, en Pep Gallega, es va arribar a un 

Esperant que aquest escrit aclaresqui el dubtes 
que hi podia haver sobre allò publicat i agraïnt a Cap 
Vermell la possibilitat de publicar la carta em despedesc 
amb la certesa que la Banda tomarà a sonar. 

Sant Antoni, 
no é~· gen~· e~·trany que ~·e'n 

vulgui anar 

Les festes populars, les que per
duren amb més força a la nostra societat, 
han passat, al llarg de la seva dilatada 
història, per diverses etapes que, d'una 
forma o l'altra, les ha anat modificant i 
perfilant, fins esser el que són ara 
mateix. En el passat, aquests canvis, 
d'una generació a una altra, resultaven 
gairebé imperceptibles i pares i padrins, 
fills i néts, podíeu reconèixer-se en 
unes manifestacions compartides i 
conviscudes. Al capdavall, es tractava 
d'una lògica i desitjable evolució, que 
mai no resultava traumàtica. 

Podem dir el mateix, avui? 
No voldríem semblar uns 

immobilistes aferrats a les tradicions 
com si de dogmes es tractàs. Sabem 
prou bé que tot i tots devem adaptar la 
nostra manera d'esser i d'actuar a les 
exigències de cada moment. També 

les festes. Hem de donar per bona 
l'esmentada evolució i hem d'assumir 
els canvis inevitables que ens porten 
els nous temps. Les influències que ens 
vénen de fora han d'esser integrades 
en el corrent cultural propi i no devem 
rebutjar res que ens pugui enriquir sols 
perquè ens és aliè. 

Ara bé. Hem de permetre que 
en lloc de l'evolució natural es produeixi 
la pura i simple degeneració? O la 
substitució? En alguns casos -Sant 
Antoni en seria, possiblement, l'exemple 
més evident- sembla que hem entrat en 
un d'aquests processos degeneratius, 
en què tot val, on la festa navega a la 
deriva i on som incapaços de mantenir 
uns criteris mínimament coherents amb 
les arrels i el sentit que li donaren vida. 

De la tradició més profunda i 
més sentida, estam passant a 
demostracions purament folklòriques, 
quan no a manifestacions totalment 
incompatibles per anacròniques. Con
vertir un fogueró en una mena de 

Colau Bordoy Massanet. 

berbena o de caseta de feria, a base 
de frankfi1rts en lloc de panxeta, i 
cervesa en lloc de vi, pot semblar 
anecdòtic, intranscendent fins i tot. Però 
no ho és. Que en lloc de les cançons de 
Sant Antoni sonin la música-disco o les 
sevillanes, constitueix un atemptat a la 
festa, la malmet i la fa irreconeixible. I 
el que és més greu, això succeeix sense 
que aquells que, per haver assumit la 
responsabilitat de dur-la endavant i 
mantenir-ne el sentit, deixin sentir la 
seva veu. Es fa necessari un canvi 
profund, cosa dificil tenint en compte la 
tancada estructura de l'Obreria. 

En altres indrets, les festes 
esdevenen elements de cohesió social. 
Els pobles estableixen lligams de 
convivència mitjançant la festa. Entre 
d'altres raons, perquè tots hi poden 
reconèixer els trets que els són comuns. 
Aquí, per desgràcia, estam convertint 
les festes en eines de disgregació i 
dissolució del nostre entramat humà. 

Sam adona de sa Torre 



Música 

SONS 

Confirmada ja la programació per a les properes 
Serenates d'Estiu que organitza Joventuts Musicals de 
Capdepera als Jardins de la Fundació Don Bartomeu 
March, us 1' expòs a continuació, amb un breu comentari de 
les característique més rellevants de cada concert. 

XII SERENATES D'ESTIU DE CALA RAJADA 

01/JULIOL/99: COR DE CAMBRA DEL 
PALAU DE LA MÚSICA DE BARCELONA. Jordi 
Casas, director. 

Obres de Mendelssohn i Schumann amb 
acompanyament de piano. 

COMENTARI: Es tracta d'un dels més 
importants cors de cambra d'Espanya, el director del 
qual, Jordi Casas, és mestre de mestres en el món de la 
dtrecctó coral. A més, tractant-se d'un programa amb 
obres del Romanticisme, segur que agradarà a tothom. 

08/JULIOL/99: BIRGIT REMMERT, soprano. 
Pianista a determinar. 

Obres de Richard Strauss i Gustav Mahler. 
COMENT ARI: Amb un programa gairebé 

exclussiu de ''lieder", fendrem ocasió de comprovar la 
gran categoria d'aquesta soprano, la fàma de la qual 
va augmentant molt aviat. 

15/JULIOL/99: "APOTEOSIS". Música i dansa 
en el Barroc Francès. 

Flautes, violins, clavecí, violoncel i ballarina. 
Obres de Couperin. 
COMENT ARI: A un fèstival de música culta no 

hi pot faltar el Barroc. En aquesta ocasió fendrem 
l'oportunitat de tenir entre nosaltres alguns dels solistes 
de conegudes orquestres d'arreu d'Europa, que 
s 'agruparan per preparar aquest programa 
exclussivament per a les nostres Serenates. A més, 
durant una de les obres actuarà una ballarina, ja que 
aquesta obra va ser escrita amb aquesta possibilitat. 
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22/JULIOL/99: "CONTRASTS". Manel Camp 
i Ludovica Mosca, pianos. 

Combinació entre la música clàssica i el jazz. 
COMENTARI: Un concert a dos pianos sempre 

és grat(ficant, però un duo de pianos on un dels quals 
interpreta música clàssica i l'altre improvisa 
)azzisticament", no es veu cada dia. 

2~/JULIOL/99: CATALINA RIBOT, saxòfon, 
NOEMI DALMAU, piano. 

Obres de Iturralde, Ravel, Koepke, 
Chilleux, ... 

COMENTARI: Joventuts Musicals de 
Capdepera es va proposar d'incloure a les Serenates 
un concert de joves intèrprets, seguint un poc la 
filosofia inicial de les JOVENTUTS MUS1CALS des de 
la seva .fimdació l'any 19-1-5 a Brussel·les, sobretot 
enguany que el mes de juliol fendrà cinc dijous. En 
comptes de dur algú de fóra, enguany hi actuaran dues 
joves artistes locals, que han acabat els estudis 
superiors dels seus respectius instruments. 

Tret del Jazz. no és freqüent trobar fórmacions 
musicals on hi aparegui el saxòfón. i meny; encara tot 
un concert a duo saxolpiano. 

Cala Rajada. març 1999 

Matrícula pel curs 1999/2000 

Les escoles públiques i l'lES de Capdepera 
han iniciat el termini de presentació de sol· licituds de 
places escolars, prèvies a la matriculació dels infant. 

A s'Auba i s'Alzinar han de demanar plaça els 
nins i nines que l'any vinent faran Educació Infantil dc 
3 anys i els qui, voluntàriament, vulguin canviar dc 
centre. També ho faran els alumnes d'Infantil de 5 
anys que han de passar, el proper curs, a primer 
d'Educació Primària, però aquests tene reservades 
les places i només han de confirmar la permanència 
en el mateix centre 

A l'Institut es matriculen els nins que 
comencen I er d'ESO i els qui canvien de centre. Els 
alumnes de s'Auba i s'Alzinar que actualment cursen 
6è d'Educació Primària han rebut la notificació de 
reserva de plaça escolar a l'lES de Capdepera. 

Per a més informació dirigir-vos a les 
secretaríes dels centres escolars . El temüni de 
presentació de sol·licituds és fins dia 26 de març de 
1999, no espereu al darrer moment 

~ . ) 



Història 1 6 

LA PLAÇA DE L'ORIENT 

I r. . 
rJ ... I • . 

e apd "pera és un pob l ~ dc poques esquif ides i 
gens aco lli.dores place pú blique . Aquest és un 
problema que ve d enrera. L any 1876 1 ar · iduc 

Lluís Salvador ja destacà que Ja plaça Vella havia que
dat petita i la Major, ara d ' es Sitjar, era poc agraciada. A 
1' actualitat aquests llocs privilegiats que han estat les 
places Majors no suggereixen res d 'especial, però en el 
segle passat els ciutadans encara el tenien molt en 
compte, doncs era I' espai on s ' hi ubicaven alguns dels 
principals edificis públics del poble, comerços, cafès i 
altres serveis. 

En el segle passat la nostra plaça Major exercia 
com a tal, és a dir, era el lloc escollit per a les festes i 
representacions públiques; hi havia l' Ajuntament i l'es
cola pública; Antoni Fuster "Ranxer", un dels principals 
traginers del poble, hi tenia casa i comerç; era l'espai 
destinat al mercadeig i on duien a pesar els porcs gras
sos abans d'esser exportats. 

Poc després de la construcció de la carretera del 
far, l' any 1861, començaren a parcel·lar el tram inicial 

d'aquesta via pública. El barri dc Vila Nova no es fonnü 
seguint el traçat dels vells carrers del poble; entre el 
nucli antic i el nou quedava un espai agrícola que anava 
des de sa Creu fins poc més enli~L del carrer Estrella, el 
propietari , Josep Coll Corró "Coll", no el volia urbanit
zar per la raó que era bona terra, l' antic hort de la pos
sessió del Claper. 

A Capdepera tenim els carrers Ciutat, dc les Coves 
i de la Mar, q~e eren les vies utilitzades per anar als 
esmentats indrets, però el que conduïa a cala Rajada se'l 
coneix pel carrer del Port. El comerç per via marítima 
s'incrementà any rere any a partir de 1868 però el per
mís municipal per a realitzar la primera parcel·lació de 
ca'n Climentó no es concedí fins el mes de setembre de 
1879, per tant, fins l' any 1880 tots els mariners vivien a 
Capdepera i anaven al port a varar les barques de pesca 
o a carregar els vaixells dels traginers. La urbanització 
del carrer del Port fou anterior a la creació del primer 
nucli poblacional. L'any 1876 un llarg carrer, l'únic per 
on podien passar els carruatges, atravassava la població; 
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al principi s'anomenava carrer de Palma i al final ~arrer 
del Port (I). 

Al sud de l'actual plaça de I' Orient, adossat a la 
casa on viuen en Joan Morey i la seva dona hi havia un 
gran aljub; era una construcció que no té res a veure 
amb la cisterna que hi ha actualment; conservam el 
topònim Aljub però no en queden restes d'aquella obra 
edificada damunt el nivell del sòl. 

L'aljub era rectangular, d'uns dotze metres de 
llargària, entre tres i quatre d'alt, ja que quasi arribava a 
l'allura de les finestres del pis de can Morey; també era 
més ample que la terrassa actual perquè sortia cap 
enmig i estrenyia l'entrada al carrer del Port; estava 
cobert amb volta de canó i tenia dos colls amb poal de 
fusta; també tenia dos abeuradors quasi tan llargs com 
l'aljub. 

Segons l'amo en Joan Sancho "Coll" semblava de 
la darreria del segle XVIII. El feren per aprofitar la fon
terrina que baixava de la muntanya. Es una de les obres 
que més ens honren. El seu solar tenia un censal molt 
rar; encara que era petit no es pagava amb diners sinó 
amb aigua i consistia en entregar al senyor del Claper un 
gerricó d'aigua abans de dinar el dia de la festa major, o 
sia, per sant Bartomeu (2). 

Per la grandiositat del dipòsit hi devia haver en 
aquell redol un hort d'extensió respectable. N'Antònia 
Melis "Apotecària" em contà que quan cavaren els fona
ments de ca seva trobaren unes columnes; sospit que 
sèrien les pilastres d'una pèrgola pròpia dels jardins de 
les possessions en el segle XVIII. 

L'arxiduc Lluís Salvador destacà la monumentali
tat de la gran font de l'Aljub que subministra aigua pota-
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ble a la població i és alimentada per 
una font natural (3). Les aigües que 
vessaven de l'aljub corrien per un 
regueró que baixava per l'actual 
carrer Col·legi i anava a la clova 
d'en Cosset. 

A finals de 1892 els protestants 
compraren un solar al carrer del 
Centre (Col.legi) cantonada amb el 
carrer Estrella amb la intenció d'edi
ficar-hi una església evangèlica. En 
el mes de març següent començaren 
la construcció d'una gran cisterna 
però no pogueren seguir amb els 
seus plans perquè I' any 1893 fou 
una data clau en el desenvolupament 
de la religió evangèlica a Espanya. 

A finals de I 892 la comunitat evangèlica madri
lenya finalitzava la construcció d'un temple, p~rò quan 
volgueren inaugurar-lo els bisbes espanyols llençaren 
una forta campanya per obligar les autoritats a denegar 
el permís d'obertura, es pressionava des de tots els punts 
de la geografia espanyola. Dia vuit de febrer de 1893, 
dos-cents un protestants de Palma signaven una carta de 
protesta publicada en el diari El Republicano(4). Ara i 
llavors tot el que s'esdevenia a Madrid est;:¡vn carregat 
de simbolisme, l'èxit o el fracàs dels grans projectes es 
decidien a la capital, conquerir-la era tcit una garantia de 
futur. 

Dia vuit de març començava a Pollença una missió 
popular amb la finalitat d'arrabassar de rella propagan
da protestant que en aquest poble i a altres de Mallorca 
s'hi realitzava; la missió va acabar amb un assalt a la 
capella evangèlica i el seu definitiu tancament (5). 

El setze d'abril, trenta-set veïns de Capdepera sig
naren una instància sol.licitant la construcció d'una 
plaça pública d'importants dimensions precisament en 
el solar on els protestants preparaven per a construir la 
seva església; al mateix temps demanaven que s'en
llaçàs el carrer Estrella amb el de la Mar. En el plenari 
municipal de dia vint-i-un del mateix mes fou debatut el 
tema de la plaça; el president de la corporació i la majo
ria dels regidors, amb l'oposició dels republicans Jeroni 
Melis i Pere Josep Terrasa, consideraren de preferència 
les obres sol.licitades i desistir del projecte de construir 
la plaça de l'Orient, qüestió que fou aprovada (6). 
Segons els republicans l'Ajuntament no disposava de 
pressupost per a comprar els terrenys a expropiar i des
prés acondiciar la nova plaça. 



Història 

.. 

La cacicada va tenir una gran repercussió; va inter
venir, fins i tot, I ' ambaixador d'Anglaterra a Madrid que 
presentà les queixes dc la comunitat evangèlica de 
C<~prlP.pP.ra a Ja Rein<l regent i culpabilitzant al vicari de 

tot quant passava a Capdepera (7). 
En una carta dirigida al bisbe, en data de vint-i-un 

d'octubre de 1895, n'Artigues renunciava a la vicaria de 

Capdepera demanant per única gràcia que se me conce
desqui un plaç de quinze dies a partir del primer de 
novembre per arreglar els meus negocis (8). Però vet 

aquí que una setmana després de la partida del vicari, en 
el plenari de dia vint-i-quatre de novembre, el batle 

manifestava que era de molta conveniència per a les 
necessitats dels veïns la regulació i acondiciament de la 
plaça de l'Orient, però calia tenir en compte que la cor
poració municipal en data del 21-4-1893 havia acordat 
desistir d'aquest projecte per la qual cosa proposava ... i 

acordava per unanimitat declarar vigent el projecte de 
realització de la plaça de l'Orient (9). 

L'u de desembre aprovaven delimitar sobre el 
terreny el costat est de la plaça amb la finalitat que els 
veïns hi abocassin les escombreries per a nivellar-lo 

segons estava previst en el planel\(10) . L'onze de 
desembre 1:1 corporació insistia en la necessitat d'entre
gar la plaça al servei públic en el més curt termini(ll). 
Cal suposar, per tant, que la plaça de l'Orient entraria a 
formar part de la xarxa urbana a principis de 1896. 
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La rapidesa del canvi d'opi
nió de les autoritats municipals 
indueix a pensar en la urgent 
necessitat d'aquest espai públic i 
en les pressions dels comerciants. 

Els costats de la plaça s' edificaren 
molt ràpidament ; segons referèn
cies orals el cafè de l' Orient és de 

finals de segle XIX; el magatzem 
de la Palmera es construïria 
entorn l'any 1902; la casa de can 

Creu també és de principi dc 
segle. 

Ben aviat la plaça dc 
l'Orient passà a ser el centre de 
l'activitat comercial i festiva; fou 
el lloc escollit pels actes més 

populars de les festes del poble: Ja 
representació de la comèdia del 
Rei Herodes ( 11 ), balls i els con

certs de la banda de música. Ha 

exercit de plaça Major fins a la 
reforma i ampliació de la plaça del Sitjar. 

La plaça ha sofert poques reformes ; la més impor

tant fou durant la Guena Civil , devia ser l' any 1938, 
quan s'obrí el carrer de la Llum i per alinear-lo amb el 

carrer del Port es decidí esbucar I' antic aljub i substituir
lo per la cisterna i la terrassa actual. 

El traçat urbà d'una població molt difícilment can

via però les places sovint s ' han adaptat al s canvis i 
necessitats de la població . Les reduïdes dimensi ons de 
la plaça havien provocat la pèrdua de moltes de les 

seves funcion s socials fins a convertir-se en un espai per 
a l'oci, l'aparcament de cotxes i via d 'enllaç entre els 
principals carrers de la població . L'actual reforma i 
canvi d'imatge redistribueix l'espai per a seguir com

plint aquestes funcions. 

Josep Terrassa 

Notes 
(l ) Die Balearen. El.> pobles del .wd i csi de Mol/orca. 1\r.x id uc Lluís 
Salvador. 
(2) Història dc Capdepera. Joan Sancho Alzamora "Coll" . Cap Ycnnclln" 39, 
març 1984. 
(3) Jbid. 
(4) No1icias y relacione> his11iriws de Mallorca . Joan Pou Muntaner. T. VIII . 
(5) Jbid 
(6) Arxiu municipal. Llibre d ' actes . 
(7) Arxiu episcopal. Carta amb data 24-3-1914 
(S) Jbid . 
(9) Arxiu municipal. Llibre d ' actes 
(JO) lbid 
( li ) Jbid. 



Gloses 

No tremoli el meu pols ni torni enrere, 

dugui a bon terme el que m'he proposat, 

surti condret, rimi lo just aquest glosat 

quan tot es poc per glosar-te Capdepera. 

Deixem que te canti terra beneïda, 

racó privilegiat d'aquesta illeta d'or, 

ara que es gaudeixen de l'ametller en flor 

uns suaus parfums que olorar me convida. 
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Gloses 

Genial artista qui en divina pinzellada 

aquí deixà, com si fos llenç estampat 

dins l'incomparable marc per Ell fotjat, 

un subtil quadre de bellesa inigualable. 

Tanta armonia singular ferma i arrela 

junt la murada testimoni d'un passat auster 

i 1' antiga deixalla del derruït claper 

a tot l'ésser que aquí neix o petja nostra terra. 

Quan l'alborada de l'any dos mil s'acosta 

més prop de tu me sent poble estimat 

i per comtemplar-te com ninet emmarat 

retorn pujar com antany l'asprosa costa. 

Aquí dalt el Castell altra vegada, 

com mil vegades si puc hi tornaré 

i amb el cor i la mirada besaré 

altres tantes, la joia d'història carregada. 

Fou el Castell somni de poble recent nat, 

fruit dc I' esforç per posseir fogat segur, 

quimera d'una gent que mirava amb fe el futur, 

penyora que perdura i trasbalsa identitat. 

Quan avanç trepitjant la murada venerable 

em du l'oratge uns versos molt llunyans, 

aquí dalt deix a lloure la mirada 

i m'encís amb els paisatges, el cel, la mar 

i frueixo embedelit aquí a I' altura 

qual presoner assagetat d'una emoció 

gaudint com vessa bellesa aquest benaurat racó 

per on s'escampa color que harmonitza en la natura. 

Aquí penyals disforjos formen una escultura, 

allà esculls i farallons els blanquegen les onades 

i la ribera de pins omplerta, on platges encantades 

de mar i sol s'adornen tenyint-se de llum pura. 

Siula la tramuntana i du estranyes melodies 

i muntanyes i turons dancen etern nuviatge, 

cantusant les aigües baixen i alegren el paratge 

fent xacalines i creant un munt de fantasies. 

i en que avui el camp resti sol i oblidat 

perquè la gent se n'ha feta fugissera 

preserves quasi intacte l'embruix d'eterna primavera 

que per nostra ventura te dotà qui t'ha creat. 

T'admir! exclam marevellat, roqueta capdavantera 

el mateix quan llu I' ardenta llumanera 

com quan besen tendres boires les altures 

i quan te parpellegen els estels la nit serena 

Ets terra endins pagesia i vora el mar marinera, 

canta, canta cadernera com cantaves cada dia 
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sobre la meva enrramada. Quants records vida mia!. 

Mentres comtemplla mar, més teu me sent Capdepera. 

Miquel Lliteres "Catoi" 
A tres de fehrer de mil nou-cents noranta i nou. 

I < ..-. ,_ 
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Bqtec, de CêlOS 
. 
1 cusses. 

Parlar en un mitjà dc comunicació d'aquests animals 
amb quatre potes, pèl i coa pot ser Ja cosa més poc origi
nal que se'm podria ocórrer per comentar a aquesta secció 
d'opinió. Però no m'hi vull resistir. i per tant no ho farè __ _ 
així que au! va la meva. 

Primer de tot, he de dir que coses com la del ca que 
mossegà un infà.nt fins a produir-li la mort era una cosa 
previsible . Com ho són molts d'accidents de trànsit, 
desgràcies naturals o tràgiques inundacions. Senzillament 
ens hem avesat iconscientment a la irresponsabilitat. Hi 
ha gent que mena cotxes sense observar les mÍIÚn1es 
regles de seguretat i hi ha accidents, dissortadament 
afectant a tercers. Hi ha gent que mena de forma 
irrespectuosa i provoca molèsties a altres conductors o 
vianants. T hi ha els qui menen respectant. més o manco. 
les nannes, i si no tenen cap impn:svist- moltes d'' vegades 
són inevitables, al cap i a Ja fi som humans- els seus 
accidents o incidents són faves comptades. 

Amb allò dels cans 
passa quelcom semblant, 
amb l'agravant que actua 
un aspecte emocional 
molt important. Uns po
den posar-nos en perill, 
causar-nos molèsties o 
passar desapercebuts. 

Quant a la perillositat, qui té cans perillosos, o de races 
potencialment perilloses hauria de ser conscient del que 
maneja, cosa que rarament succeeix. L'animalet fa, al 
cap i a la fi, el que li mana el seu instint. I si són animals de 
caça o ensinistrats per matar ... ja em direu el que cal es
perar d'ells . No es tracta tant de prohibir la tinença o no 
d'aquests aimals, crec que dir que tothom té dret a tenir la 
companyia dc l'animal que li fa goles és un xic exagerat i 
cau pel propi pes . Per què no tenir animals salvatges tipus 
escurçons Lleons, cocodrils, ocelots o voltors. i pass~jar
Jos tranquil·lament pels carrers i parcs? I per què no 
vims o bactèries ? Al cap i a la fi també són animalets de 
Déu. El qualificatiu "de compan ~ja" ja se'l guanyaran amb 
els anys ... és qüestió d'esperar. Tots aquest animals ara 
extranys (i molts en perill d'extinció) podrien arribar a ser 
familiars i inclús estimats per amplis sectors d la població. 
el factor risc es faria més plural j alhora més exòtic. Com 
se detennina la perillositat ? això també es pot discutir, a 
mi. una dia que pasejava distret, un ca de no més de dos 
pams d'alçària em fotè una mossegada a la cama i em 
deixà els canins ben marcats. Encara tinc record de la 
carn foradada. L'única disculpa que vaig obtenir va ser 

que estigués tranquil , que estava vacunat contra la ràbia. 
Tots sabem que situacions dramàtiques com les viscudes 
a Ca'n Picafort, amb la mort d'un infant per l'atac d'un 
"dogo argentí", són casos excepcionals però de cada vegada 
més freqüents : la quantitat de cans s'incrementa 
notablement i no tots es troben sota control. Més aviat es 
pot dir el contrari ... n'hi ha pocs que es trobin ben 
controlats . Algú sap el cens real de cans perillosos, o 
potencialment perillosos? I dels altres, dels diguem-ne 
normals? Jo crec que si hi ha cap cens deu trobar-se ben 
llunyà de la realitat. 

Altra cosa són les qüestions molestes dels cans i 
dels seus propietaris. Hi ha una llei .. . però algú s'ha 
plantejat, o al manco a qualcú se li ha passat pel cap, pen
sar en el seu cumpliment? Ja no es tracta de dubt~s sinó 
d'una evident deixadesa i menfotisme. Si els propietaris 
de molts de cans són uns grollers (quant a això de tenir 
cans, em referesc, ja que en altres activitats per ventura 
són d'allò més diligents), i tenen el sa costum- per a ells
de treure els cans a defecar i pixar a ca el veïnat o la 
plaça pública, beneïda responsabilitat la seva! Si passegen 
el seu animal a lloure i aquest emprenya els vianants, 
beneïda tranquil·litat la seva! El que no es tan beneït és 
qne no hi hagi un reglament que sancioni aquestes 
activitats, o que no es tàc1 cumplir el que hi ha Que no, 
que no basta dir tenim unes normes, o posar uns carlellets 
a les platges per complir l'expedient. Quin ridícul ha fet 
l'Ajuntament amb els cartells que prohibeixen la presència 
de cans a algunes platges I Per l'únic que serveixen és per 
provocar discussions entre propietaris de cans i banyistes. 

És ben fàcil de solucio
nar aquest problema, dc 
vegades perillós, amb una 
mica de sentit comú. Basta 
aplicar part de les nannes 
que tenim i simplificar les 
lleis: 

lr. Fer obligatori el cens de ca~s. De tots els cans. 
Animal no censat se'l retira al propietari amb la consegüent 
multa, pertinença il·legal, inhabilitant-lo pertenir·ne durant 
un periode pmdent. 

2n . Controlar les 
condicons de vida dels animals 
( hi ha animals que viuen en 
condicions veritablement 
llastimoses) i les mesures de 
seguretat de la casa o espai on 
viu, especialment si es tracta 
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d'animals potencialment 
perillosos. 

3r. Obligar a tots els qui passegen cans a dur-los 
fermats i amb morraL A més, seria convenient obligar a 
dur una pala, recollidor i bosses, per a recollir els 
excrements . La no tinença d'aquests estris en el carrer 
duria provocar una severa sanció, i no diguem en el cas 
d'agafar "in fraganti" a l'amo d'un ca que deixi els 
excrements del seu animalet en el carrer. 

4t . Vedar taxativament 
l'entrada de cans i altres animals 
de companyia a parcs i jardins 
infantils , que haurien d'estar 
valiats. És evident que els nins 
no tenen per què jugar amb les 
merdes i pixerades dels cans, com 
llastimosament fan ara per 
negligència de les autoritats i 
nul·la consciència dels propietaris 

5è. Crea una xarxa de pipí-cans . 
6è. Si pel carrer, els humans hem de dur el DNI, a 

fi que se'ns pugui identificar, els cans s'haurien de passejar 
amb la seva tarja de vacunacions o document que 
garanteixi el seu estat de salut. 

Possiblement, per a molts d'aquest propietaris, això 
deu suposar grans entrebancs, limitacions dels seus drets, 
etc ... però mai s'han aturat a pensar que els altres 
ciutadants també tenen dret a passejar i no haver d'anar 
trepitjant excrements; a tombar-se a l'arena d'una platja i 
no fer-ho sobre una merda de ca mig tapada o d'arena 
plena de pixum; a caminar i no rebre una mossegada d'un 
animalet nerviós; a obrir la porta de ca teva i no trobar-se 
la merda del ca del veinat (quin veïnat? El meu ca no ha 
estat!); a domir i no sentir dels lladrucs dels cans insom
nes que ens contagien el seu insomni. 

Com en molts d'aspectes de la convivència, la 
tinença de cans és una qüestió d'educació, de saber que 
els nostres drets acaben on comencen els dels altres. I si 
això no s'enten, o no es vol complir, s'ha de fer respectar 
la llei, assignatura pendent al manco en aquest municipi. 

Sú V~~ .w-fa<;.i.:t d)elL LU11pr~ 
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SENYERA COMBATUDA 

Compta l'evangelista sant Lluc que quan els pares 
de Jesús, complint la llei de Moisés, presentaren el nin Je
sús al temple, l'ancià Simeó, després d'haver pres en braços 
l'infant i haver donat gràcies a Déu, digué a Maria la seva 
mare: "aquest infant serà motiu que molts caiguin a Israel i 
molts altres s'aixequin, serà com una senyera combatuda.". 
De fet fou així. Jesús va ser pels seus contemporanis i és per 
a les persones de tots els temps "senyera combatuda" . 
Avui diríem que Jesús apostà fort i es va "jugar el tipo" 
davant l'hipocresia dels fariseus, davant la rigidessa del 
ritualisme jueu, davant el negoci del temple, predicant un 
Regne d'amor i perdó, de justícia i de veritat .. la seva decisió, 
la seva presa de postura, la seva predicació desemmascarant 
les baixeses dels dirigents , es convertí en "senyera 
combatuda" que el va portar a la mort. 

Tot seguidor de Jesús hauria de viure els valors del 
Regne que ell predicà i ser també "senyera combatuda" 
enmig de la nostra societat denunciant amb el seu estil de 
viure les injustícies, la falsetat, la corrupció, l'opressió, la 
manca de llibertat i de dignitat de moltes persones, germans 
nostres. Però ens hem contagiat de la malaltia de la 
mediocritat que afecta a la societat en general en la qualla 
paraula "light" està tant de moda. 

Poc a poc ens hem acostumat al cafè descafeïnat a 
les sacarines en el lloc sucre, als aliments baixos en calories, 
a la cervesa sense alcohol i tal vegadaaixò és bo, no ho 
critic, però tenc l'impressió que els creients també ens hem 
anat tomant "light" i descafeïnats en qüestió de valors, 
conviccions, exigències evangèliques i, sense fer res de 
mal, vivim dins l'atonia de les mitges tintes, de la mediocritat, 
del compromís mínim; ens arriscam poc i preferim viure a la 
redosa. 

Els cristians, en general - sempre hi ha honroses 
excepcions- som fills de la nostra època "light" , de la 
"lleugeresa". No som senyera combatuda ni punt de 
referència, ni formigueta que fa pessigolles. no podem 
aigualir l'Evangeli ni seguir el Mestre a tanta distància. 
rompre esquemes jugar-nos "el tipo" , deixondir feels 
endormissats, hauria de ser una cosa més normal en aquest 
canvi de segle i mil·leni i convertir-nos, com Jesús, en 
senyera combatuda. 

Andreu Genovart Orell 

~~ 
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Estudiar l'evolució de les poblacions pot ser 
atractiu, tant si es contempla des del punt de 
vista numèric com si s'intenta esbrinar causes i 
efectes. Gent hi ha que s'ha dedicat, seriosament 
a l'estudi d'aquest fet 

Cada època històrica ha manifestatfllL"\es de 
població d'uns indrets a altres, donant lloc a la 
colonització, pacífica o violenta, de zones 
considerades "despoblades" o "verges". 
Evidentment, és una idea equivocada, ja que 
sempre s'ha produït l'expansió sotmetent altres 
cultures i altres pobladors. 

Els corrents demogràfics eren una mena de 
"vàlvula de seguretat" de les zones europees 
densamentpoblades, i la qüestió econòmica (per 
no dir la fam) n'era, com ho és ara , la principal 
causa. N'hi havia d'altres, de caire polític, o la 
"necessitat" de repoblar les colònies d'ultramar, 
una vegada exterminada, reduïda o sotmesa la 
població autòctona. Les diverses onades 
d'inrnigracions europees cap a Amèrica en són 
un exemple, però no l'únic: Austràlia o amples 
zones d' Afucareberen una població que suplantà 

els aborigens. 
Més recent, d'aquest segle que s'acaba, és Ja 

migració de les wnes nrralsa les ciutats, cosa que 
fa que la ma jorpart de Ja població de Ja Terra es 
concentri enmacrourbs, procés que es consoli
da, alhora que n'a pareix un derelativamentnou: 
la migració des el Tercer Món cap als països 
desenvolupats. 

S 'inverteix el filL"\, ara són els habitants del es 
antigues colònies els qui vénen als focus de 
prosperitat econòmica. I diuen els experts, els 
demògrafs, que es tracta d'un moviment que es 
consolida i que tendeix a augmentar. Malgrat 
suposi una sagnia humana per a alguns països, 
i un drama humà de primera magnitud, cal 
prendre consciència del fenomen, situant-lo 
adequadament: basta recordar que les societats 
que ara volen posartraves als immigrants fa poc 
anys emigra ven. 

La baixa de les previsions de creixement de 
la població mundial, sembla que tampoc aturarà 
a quest corrent demogràfic. A Capdepera .i a fa 
estona que estam acostumats a rebre emigrants, 
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no debades lameitatdela població és d'origen 
extern. Si abanserenbàsicamentd'altreszones 
d'Espanya (encara ara no s'ha aturat) o de 
poblacions interiors de Mallorca, ara s'hiafegeix 
la migració europea, especialment alemanya, 
amb les seves peculiars característiques. 
Possiblement, aviat ens arribarà l'onada 
d'emigrants del Tercer Món, per ara molt 
localitzada a Palma i certs pobles. 

La nostra societat ha sofert, en pocs anys, 
un profund canvi que no és pas una evolució 
natural, on els factorsextemshan pesa tmés que 
la pròpia dinàmica interna. Dit d'altra forma: 
som com ens han deixar ser, no com voldríem. 
Entre d'altres coses perquè mai ens ho hem 
plantejat col·lectivament, ni els nostres 
governants, ni nosaltres mateixos. Estàvemmolt 
ocupats fent doblers i vivint del mite del 
"creixementil·lirnitat". Deixar fer, tot va bé, tant 
se fa, créixer i crear llocs de feina, ... són les 
úniques polítiques plantejades fins ara. 

Totes aquestes coses m'han vingut al cap 
arrandelcomentarid'unamicquevafersaberque 
a Capdepera ja passam dels 8. 000 empadronats 
i seguim creixent, i que els nuclis urbans es 
troben en plena efervescència constructora .. .I 
això que el Govern, a la fi, s 'ha decidit a treure 
les DOT del calaix dels oblids. 

Ajuntameryt_ de Capdepera 
Pohcta Loca 

S'informa a tots els veïns que, a partí:! del dia 16 de Febrer, es procedeíx: al canvi 
de senyalització d'estacionament prohibit per quinzenes del seu carrer. pel 
d~estacionament prohibit peX" semestres, i pe:r tant només haurà de canviar 
el seu vehícle de façana d'estacionament cada sis ~nesos. 

La finalitat és aconseguir produir menys molèsties per a tothom i repartir els 
tu.,...,,..,"";:,. façanes. 

febre.r-Març .. Abril- uny í Juliol 
hibit estacionar a n'aquesta façana Desembre i Gener, prohibít estacionar a 
ant aquests mesos. n'aquesta taçam.t durant aquests mesos. 

Gracies per la seva col.laboració 



col·laboració 

PER N<9 
L'única possibilitat de 

supervivència per a les comunitats 
lingüístiques amenaçades és de pensar-se 
en bloc i dissenyar conjuntament les 
estratègies de normalització i de recuperació 
cultural. Les llengües minoritzades 
acostumen a estar sotmeses a una pressió 
disgregadora constant, amb la qual cosa es 
dificulta l'acció solidària dels parlants 
d'aquesta llengua, es redueix el "mercat 
lingüístic" propi, creix el complex de "ser 
poquets" i s'activen els sentiments 
d'impotència que sempre acompanyen 
aquests fets socials. 

Lnió oer fa¡¡d~oera, IJCAE ' ¡ , 
~ota de premsa 

Dia 3 de març de 1999 es va 
celebrar l'Assemblea General d'UNIÓ 
PER CAPDEPERA, destacant els 
següents acords: 
*Elecció del Comi té del Partit, resultatnt 

elegides les següents persones 
President: 

Francisca Ginard Prats 
Vice-president: 

Andrés Gutierrez Lliteras 
Tresorer: 

Francisca Ginard Alzina 
Secretari: 

Pedro Bonnin Fernóndez 
Vocals : 

Clement Crespo Flaquer 

Miquel Flaquer Vaquer 
Salvador Bernat Vadell 
Esperanza Sancho Estrada 
Alberto Martínez Lara 
Endemés són membres del Co-

rnité d'UCAP els regidors de 
l'AJuntament de Capdepera Juan 
pascual Amorós, Jo sé Gall ego Méndez, 
Joan Baltasar Bonnin Moyà i Juan 
F emandez Espiritusanto. 

F inalrnent es va decidir concórrer 
a les eleccions municipals de Capdepera 
del proper mes de juny, anomenant 
corn a cap de llista i candidat a la Batlia 
de Capdepera a Juan Pascual Amorós . 

\..A Capdepera, 4 de març de 1999 ~ 
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PERDRE EL N<9RV 
Si això que hem afirmat és cert per 

al conjm1t dels Països Catalans, encara ho 
és més en el cas de Mallorca, i l'evidència 
es converteix en urgència política i social 
en el cas de l'antiga capital del Regne de 
Mallorca, Perpinyà, i les comarques cata
lanes que l'envolten. Mallorca, amb una 
població d'unes 700.000 persones, aporta 
a la comunitat lingüística catalana un 
contingent hmnà reduït: per molt que hi 
sumem la població de les altres illes, els 
catalanoparlants illencs no ens bastam 
per construir una cultura nacional com
pleta i normal; separats del nostre àmbit 
lingüístic, els illencs continuarem essent 
un poble subordinat i minvat. El mateix 
podem dir de les comarques del nord: amb 
una població de 240. OOOpersones, essent 
els catalanoparlants ja minoria en el seu 
propi territori, i, sense oficialitat de la 
llengua, és impossible que el català hi 
sobrevisqui sense la implicació i la 
solidaritat activa dels altres 
catalanoparlants, els que encara no vivim 
en una situació tan dramàtica. 

És absolutament imprescindible, 
per al nostre recobrament nacional, 
restablir els vincles simbòlics i humans 
amb la nostra gent, de les Alberes al riu 
Segura, i del Cinca a Maó. Però és 
igualment imprescindible que la nova 
disposició mental es traudueixi en 
iniciatives cíviques que perS metin de res
taurar el nostre espai nacional. Ens cal 
anar junts, ara com fa sis-cents anys, 
quan Ramon Muntaner ens alertava, 
lúdicament, que lafragmentació de la nació 
catalana ens faria desaparèixer dels mapes 
i de la història. Amb l'eximplide la mata de 
jonc, el nostre cronista compara ca nostra 
amb una mata de jonc que, si té els brots 
separats, fins i tot un nen de nou anys 
desfarà la mata sencera arrencant els brots 
un a un; però si la mata es manté unida, ni 
vint homes fent força alhora no podran 
arrencar-la. La lliçó del nostre cronista és 
avui més vigent que mai, i els que estimam 
canostrateniml'obligaciód'estaral'altura 
de les circumstàncies. És per això que fa 
uns anys vam constituir l'Associació 
d'Amics de la Bressola, una entitat de 
suport a l'ensenyament català (en llengua 
i continguts) a Catalm1ya Nord. 

La Bressola és una entitat cultural 
que neix a Perpinyà l'any 1976, amb le 
propòsit de recuperar la llengua a través de 
l'escola. La primera escola s'obre com a 
parvulari, amb cinc alumnes (dos d'ells fills 
de la mestra), al garatge de Ja clínica 
veterinària del la carretera d'Elna. Era la 
primera vegada, des del Tractat dels 
Pirineus(l659), queesfeiaensenyamenten 
català. Ningú no donava un duro per la 
continuïtat de l'experiència, però la Bressola 
aguantà: en una situació de quasi iHegalitat 
i finançant l'escola amb quotes de socis, 
rifes i concerts de cantants nord-catalans. 
L'any 1982, la Bressola va fer un pas 
endavant i va crear una escola primària a 
Perpinyà. Després es van obrir escoles a 
Prada i Nyils. L'any passat es va obrir un 
centre al Soler, i enguany s'ha obert una 
nova escola a Sant Esteve. La Bressola ha 
aconseguit créixer amb dificultats enor
mes: l'any 1985, el Tribunal Constitucional 
va bloquejar la integració de les escoles 
catalanes a la xarxa pública; l'any 1986 arribà 
la dreta al poder i proposà un concert amb 
un percentatge d'ensenyament en francès: 
la Bressola s'hi negà, perquè la llengua és 
innegociable, i l'Estat fracès retirà les 
subvencions. De llavors ençà, la Bressola 
hél sohrevisr.nt com ha pognt,. i recentment 
la situació ha millorat. L'any 1995, l'Estat 
francès es va comprometre CI finançar totes 
les escoles catalanes a partir del cinquè any 
de funcionament. A hores d'ara, l'Estatja 
paga els salaris del professorat dels centres 
de Perpinyà, Prada i Nyils: però necessitam 
diners per mantenir els centres del Soler i 
Sant Esteve i crear-ne de nous. Ara, França 
haurà de mantenir totes les escoles que 
siguem capaços de crear i aguantar durant 
cinc anys. Per això demanam a persones, 
entitats, empreses i institucions que 
s'adhereixin als Amics del a Bressola amb el 
compromís de pagar una quota durant cinc 
anys. En aquesta revista trobareu una 
butlleta per subscriure-us-hi, 
individualment o col·lectiva. Animau-vos, 
perquè la supervivència de la llengua ca ta
lana en el nord (el nostre nord) depèn de 
tots els que la parlam. 

Joan Cabot Calçapeu 
delegat de l'Associació d'Amics 

de la Bressola a les Illes 
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presenta 

A la MEMÒRIA RELATIVA AL PROJECTE DE PRESSUPOST DE 1999 el senyor 
batle-president a L'EXPLICACIÓ DEL SEU CONTINGUT, diu: El total de despeses és de 
1. 372.703.433 pessetes, igual que el d'ingressos i per tant el pressupost es troba anivellat, 
sense Dèficit inicial. Conegut el detall, anem per feina i mirem d'oferir als lectors una 
descripció del pressupost corresponent a l'any 1999. 
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L'origen dels dobers que l'Ajuntament 
anirà gastant a I li arg de I' any vénen 
especificats a la gràfica d'ingressos. Les 
principals fonts de recaptació són l'Ibi, que 
representa el 25,5% del total, la taxa sobre 
el fems amb un 11,3 %, la participació que li 
pertoca dels tributs del Estat, amb un 9 %, 
l'impost sobre construccions representa el 
8,9 %, segueix la concessió de les platges 
amb un 6,5 %, es demanarà un préstec que 
cubrirà el 4, 7 % del total de despeses, un 
4,4 % surt de les llicències urbanístiques, 
l'impost sobre l'increment dels valors dels 
terrenys i béns de naturalesa urbana hi 
aporta el 4,4 %, etc. etc. 

La distribució dels ingressos entre les 
distintes partides és molt semblant a la de 
l'any passat, si de cas anotar que els 
préstecs han vist reduïda la seva 
importancia en un 6,3% aproximadament. 

L'evolució dels imposts indirectes, de 
fet el que grava les construccions, 
instal.lacions i obres, serveix per fer un se
guiment a l'activitat inmobiliària del municipi. 
La taula mostra els valors de l'actual decada. 

ANY PTES. En milers % 

1.990 75 .000 14,9% 
1.991 30 .993 6,6% 
1.992 43 .000 3,2% 
1.993 20 .000 2,4% 
1.994 20 .000 2,5% 
1.995 35 .000 3,4% 
1.996 50 .01 o 4,0% 
1.997 7 4.000 5,0% 
1.998 108 .000 7,6% 
1.999 122 .000 8,8% 
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d'una comptabilitat mediambiental, molt 
possiblement es consideraria heterodoxe 
que la construcció figuràs com a font 
financera del sector públic, almanco sense 
contrapartides al passiu. 

Hi ha ingressos que es reben 
condicionats a un ús concret, generalment 
són subvencions d'altres organismes 
públics. Enguany l'Ajuntament tendrà una 
ajuda de 21,2 milions de pessetes per 
invertir-la en el Pla d'Obres i Serveis; de 
17,9 m. que ajudaran a pagar la Sala 
Multiusos; 7,5 m. per a la remodelació del 
Teatre; 2,8 m. per al Centre de Persones 
Majors, totes procedents de la Caib , i 2,6 
milions de la Junta d'Aigües. 

Curiositats diverses: 
Li interessa, a la institució que vertebra 

la vida política local, que els súbdits sien mal 
pagadors? D'aquest col.lectiu pensa 
recaptar 13,3 milions de pessetes entre 
interessos de demora i recàrrecs d'urgència. 

En canvi, quasi ningú infringeix les 
ordenances, només s'espera recollir un trist 
milió per aquest concepte; però confien que 
siguem mal conductors : 11 milions de 
pessetes en multes de trànsit tenen 
previstes ingressar. 

S'estima que les instal.lacions 
esportives (inclou l'ús del poliesportiu) 
generaran 2,5 milions de pessetes. 

El cementiri 2,3 milions. Interessa que 
la gent es mori ? Sembla que no, des
apareixerien les gallines d'ous d'or. 

D'altra banda, qui se'n recorda, en 
anyada electoral, a la ciutat alegre i 
confiada, del rebumbori que s'armà quan es 

Una part d'aquests ingressos, juntament presentaren els nous valors cadastrals i es 
amb els 61 milions recaptats en concepte de feren promeses de revisar-los a la baixa ? 
llicències urbanístiques, una vegada hagi De fet, suportant una quarta part del total 
passat el "boom" immobiliari,desapareixe- d'entrades, són l'estrella dels imposts locals 
ran dels pressuposts. Desde el punt de vista i és impensable la seva revisió. 
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Vegem ara com disposa l'Ajuntament 
de tot aquest potosí. Per a una millor 
comprensió, dividim el total en quatre 
apartats : despeses corrents, transferències 

1(0% 

9' 

70% 

. ' 
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corrents, inversions i obligacions financeres. 

El 57 % de la despesa corrent es 
destina a cubrir les necessitats que genera 
l'Ajuntament per al seu propi funcionament. 
El rebut de Gesa es calcula en 42,5 m, el 
manteniment de les platges en 12,5 m., la 
neteja i acondicionament arriba als 187 m. 
fer festes ens costarà 26 m. etc. El 43 % 
restant, 368 milions de pessetes, cobreix les 
despeses de personal (sous, salaris, 
seguretat social, etc.) 

Les entregues a famílies, a institucions 
sense finalitat lucrativa o a altres entitats 
autonòmiques i locals (a les escoles, a la 
Banda de Música, a la Creu Roja , al Patronat 
de Turisme, etc. etc.) sumen 91 ,5 milions. 
Són les transferencies corrents. 

Les inversions arriben als 346 milions, 
al voltant del 25 %del total del pressupost. 
Les principals partides són: l'ampliació del 
Centre Sanitari, amb un cost de 65 m.; la 
Sala Multi usos, amb més de 40 m. ; el Pla 
d'Obres i Serveis se'n du 39m.; el Pla Mirall, 
més de 37m.; l'adquisició de solars , 25m.; 
la infraestructura urbanística 20 m.; i no 
volem estar-nos d'esmentar la compra d'una 
moto aquàtica, prova irrefutable de la 
culturització a través dels telefilms 
americans . Confiam, il.lusionats , que l'any 
vinent es pressupostaran donzelles 
d'afavorida pitrera , etc. 

Les obligacions financeres es 
reparteixen entre el pagament d'interessos, 
27,545 milions de pessetes i d'amor
titzacions, 55,640 milions . Es a dir, que un 6 
% del pressupost es dedica a aminorar el 
deute i a pagar interessos. 

Hi ha previst formalitzar un préstec de 
65 milions de pessetes per a destinar-les 
íntegrament a les obres d'ampliació del 
Centre Sanitari . 

Així , el deute total de l'Ajuntament 
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sumarà a finals d'any uns 556 milions, que 
en percentatge equival al 40,5 % del total 
pressupostat. 

Podem dir que el nivell d'endeutament 
del municipi entra dins els cànons de la més 
estricta ortodòxia. 

Convé recordar que els números que 
manejam són les previsions per a l'exercici 
en curs, i per tant estan subjectes a revisió i 
modificacions. Ho deim perquè al comentari 
de l'any passat, sobre els pressuposts de 
1998, calculàrem un deute d'uns 877 milions, 
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Aquestes són qüantitats destinades a 
la revisió de les normes subsidiàries des de 
l'any 1992. Per a alguns uns dobers tudats, 
ja que no han servit per a regular l'urbanisme 
en l'actual "boom" de la construcció. Encara 
que n'hi ha que pagarian aquestes xifres i 
més perquè a l'àrea urbanística hi regnassín 
el caos i l'anarquia. 

EVOLUCIÓ DE LA DESPESA DE PERSONAL 

resultant que ara ens trobam amb un des- El capital de personal s'ha multiplicat 
enquadrament de 260. La causa pot esser, per 4, 57 entre els anys 1985 i 1999. Els 
a banda que treballam amb informació exercicis amb é.;ugments més considerables 
incompleta, que algunes 
partides pressupostades no 
s'hagin executat, fent 
innecessari utilitzar la totalitat 
dels préstecs prevists. 
Òbviament, per afinar al 
màxim, a més de comptar amb 
la informació completa, s'ha
uria de fer el seguiment dels 
pressuposts i el seu tancament 
a final d'exercici. 
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Com que dubtam que 
gaire lectors hagin arribat fins a aquestes 
I ínies (els pressuposts són avorridíssims ), 
els volem premiar fent una crítica destructiva, 
lli!Jant pressuposts i urbanisme. 

ANY NNSS 

1992 15.000.000 
1993 . 7.000.000 
1994 7.000.000 * 
1995 18.000.000 * 
1996 ? 
1997 ? 
1998 13.500.000 * 
1999 ? 

*Inclouen altres projectes. 

I i 
I i ¡ 

són el de 1986, amb un increment d'un 59 
%, els dels anys 1991 i 1992, amb augments 
d'un 28 %i un 21 %, i els anys 1996 i 1997 
amb un 12 % i 17 % respectivament. 

Encara que en xifres absolutes 
l'augment hagi estat espectacular, en 
percentatge sobre el total del pressupost es 
manté controlat, tal i com es pot veure a la 
gràfica, amb una lleugera tendència a la 
baixa. 
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Carta oberta als alemanys i alemanyes de Mallorca 

1. Introducció. 
És un fet evident que avui sou ja milers i milers els qui heu 

establert la vostra estada a Mallorca de forma permanent, on 
lrcballau i compartiu el que us ofcrei:x aquesta terra. Els mallorquins 
actuals, generalment també descendents d'immigrants arribats al llarg 
dels segles. us hem rebut fins avLu -pací:ficam: .. '11t i sense estalviar-vos Ics 
millors cases i terres, que heu pagat abundosament amb els vostres 
diners. Però essent que vivim a una illa petita, amb llengua, història i 
cultura pròpies, amb recursos naturals limit:1ts. i amb molta altra gent 
arribada dc països més pobrc..os. veiem la necessitat d'oferir-vos questa 
reflexió. 

2. El turisme i l'obertura a Europa. 
Durant centúries i ffins mitjà segle XX molts mallorquili.s 

hagueren d'emigrar a altrrcs terres per poder subsistir. El turismcofèri 
treha 11 abundant a partir dels anys cinquanta i continua avui essent la 
nostra primera font econòmica dc vida. L'obertura a Europa ens està 
donant més possibilitats d'intercanvis culturals, econòmics i 
socials, assegurant millor l'estabilitat política. Ara bé, el turisme i la 
pertinença a la Comunitat Europea tambú ens ha provocat greus 
incon:vcninets que cal remarcar. No s'ha protegit l'agricultura ni la 
ramaderia com calia, q11crlnt ~i-;i d c.amp mallorCJllf pràcticament 
ab:mdonat i a l'nba st dc l'especulació fàcil de nous possibles propietaris 
arribats avui sobrer t del centre d'Europa. No s'ha desem olupat la 
indústria com s'ha via fer durant la primera part d'aquest st..-gle; moltes 
fabriques tèxtil i de calça~ que asseguraven el pade moltes famílies, han 
hagut dc tancar o n.:convcrtir-se a la indústria turística. La major part 
del treball i de l'economia s11a s u perdi rat a les inversions tàcils i rapides, 
quercclamcn cada vegada més terreny dedicat cxclussivament al lleure, 
a la construcció i al transport. provocant ai,;i tm greu desequilibri am
biental i social. 

3. La llengua i la cultura. 
Cal assenyalar també qrnb força la situació actual del fet cultu

ral. Tenim a Mallorca una llengua i una cultura pròpies. Fa prop dc 
800 anys que els catalanslcs deixaren aquí. on s'hi desenvoluparen 
plenament amb riques caractcristiques insulars. Fa quasi 300 anys que 
el centralisme politic volgué eliminar-les i no pogué, malgrat ha ver 
otlrdut nosaltres tma guerra. L't dictadura de Franco fou també inútil. 
però encara ara molta gent mnjor és analfabeta dc la seva llengua, 
perquè mai li va ser <msenyada quan cal i a. Avu:i sortosament a totes les 
escoles s'ensenya el català, el qual es parlat per uns 9 milions de perso
nes en els Països Catalans .. (nombre superior als qui parlen . per 
exemple, danès, filandès norm.'C, suec. albanès. búlgar, ... i moltes altres 
llengües del món, respectades internacionalment). El fet polític de 

pertànyer actualment Mallorca a l'Estat espanyol, per raons històriques 
complexes, èticament mai podrà valer més que el dret col·lectiu i indi
vidual que tenim els mallorquins de comunicar-nos sempre entre 
nosaltres, i amb els vinguts de fora, en la nostra llengua pròpia de l'illa: 
el català, Ara bé, actualment a Mallorca la llengua es troba en perill de 
supervivència si no es posa remei inmediaat als greus inconvenients 
actualment existents: escassa consciènciació i acció del poblemallorquí, 
descuidada i inefiçac política cultural i lingüística de molts d'organismes 
oficials, manca de mitjans d'informació en lalengua de l'illa i poca 
integració lingüística de gran nombre d'immigrants (actualment prop 
del40%). Ensenya la història que "el poble que perd sa llengua perd sa 
identitat". 

4. E~poliació de la terra i dels béns. 
Avui és prou constatable que moltes terres i cases dels nostres 

pobles i ciutats són ja vostres. És veritat que heu de pagar-per elles. i 
sovint mabmés diners que els demanats pels seus antics propi eraris. 
També és ben cert que heu comprat legalment: bagés estat impossible 
ft:r-hosi els mallorquins no haguessin volgut vendre. Ara bé. preciSament 
-per això us hemd'intcrpeHar. El procés continLta i és inquietant: sc us 
continuen oferint cases i terres. i vosaltres contimum comprant i 
comprant. Fins quan? Els preus han sofert una greu especulació: la 
gent mallorquina arriba molt difícilment a ¡:xxier fer o comprar una casa: 
tot és per al qui paga més, i vosaltres econòmicament sou molt més 
forts. Ah.:manys i mallorquins pcrrenyem a la. Comunita t Europea. 
però és precisament aquesta mateixa Comunitat Europea la que 
ha capgirat el nostre camp i la nostra economia i us ba situat a 
vosaltres, dins casa nostra, amb uns :wantatges contra els quals 
ens és impossible competir: el vostre marc alemany s'apodera cada 
dia més del nostre patrimoni i no sembla que l'curo, la nostra di' is a 
comuna, ens hagi d'afavorir, sino tot al contrari. ¿Pot deixaar de 
vendre-vos les tcnes el pagès que Ics té improductiv 's i amb greus 
càrregues de conservació i manteniment, si vosaltres li oferiu molts 
diners enlluernadors? Segurament no admetríeu a casa vostra el 
que està passant ara a Mallorca. "Das die Mallorquiner die Jnvasion 
insgesamtziemlich gel as en hinnehmen, verwundert" (Maravella com 
els mallorquins suporten serenament la invasió (sic) escriu Wolfram 
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Seifert al setmanariMALLORCAMAGAZIN (mai, 20/1998). ''Haben 
sichdie Mallorquinernichtgegendie deuen invasorenzur Wehr gesetzt?" 
(No han oposat resistència els mallorquins als nous invasors?), es 
demana l'anomenada revista alemanya FOCUS (30 maig 1998). No us 
podeu, doncs, aprofitar dels mallorquins, a vegades alienats per 
manca d'una necessària conscienciació. Dins la Comunitat Europea 
hi calen, doncs, avui urgents lleis equitatives i redistributives entre els 
seus membres, fent que el principi de la solidaritat obri noves 
JX.Tipcctives, més enllà dels egoismes econòmics de les classes benestants 
sobre les classes treballadores i els països més pobres. La història pre
senta sovint el poblemallorquií sofrint l'opressió i l'expoliació exercida 
sobre els dèbils pels rics i poderosos. Cal tenir en compte, doncs, que 
l'actitud generalment pacífica dels mallorquins pot convertir-se un dia 
en una postura de rebuig i menyspreu envers els nos u propietari es, no 
integrats en el servei al poble. 

5. Condicions per a la integració. 
Històricament està ben demostrat que són molts els pobles i les cultures 
que han anat passant per aquesta terra i s'hihan anat integrant. Mallroca 
fou talaiòtica, romana, vàndala (germànica), bizantina, àrab, catalana. 
Ara, amb la nombrosa immigració i els mi~ans de comunicació imperants, 
està esdevenint castellana i vosaltres us esforça u perquè sigui alemanya. 
En molts pocs anys heu passat a formar un col·lectiu de molts de milers 
de persones que viviu aquí de forma estable. (No hi ha xifres oficials 
concretes, però se'ns diu que sou més de 30.000 ; altres diuen que sou 
ja 50.000 i algú arri va a dir que arribau a 100.000). Cada dia hi ha més 
avions, tendes, immobiliàries, metges, advocaats, cotxes i productes 
alemanys dc tota mena. S'està creant una poderosa xarxa teutònica de 
serveis la qual, dins la lògica acció del lliure mercat, voldrà arribar a 
dominar econòmicament la nostra illa. És indiscutible, doncs, la vostra 
presència a Mallorca i el poder que està agafant El tràfic aeri amb 
el vostre país és el més important dins l'aereoport de Son Sant Joan. La 
portada d'una revista vostra presentava Mallorca com la millor Alemanya 
) "Aifallorca, das bessere Deutschland" DER SP I GEL 11.8.1997) i la 
novel·la "MALLORCA DE LOS ALEMANES" (Carlos Garrido, Ed. 
Olañeta. ~lrna, 1998) avança satíricament la xifra exagerada (?)de 500.000 
alemanys l'any2013 dins Mallorca. No és totau'\:Òrealmentuna invasió? 
Vosaltres mateixos parlau ja d'invasió (MALLORCA MAGAZINE, 
portada i article esmentat, maig 20/l998). Allí escriviu: "Mallorcawird 
im mer deutscher" (Mallorca es fa cada dia més alemanya). Envair és, 
segons el diccionari, "entrarforcívolament en un territori per ocupar-lo 
o saquejar-lo". Ara bé la vostra força i poder es manifesten no amb les 
armes, sinó amb els diners. El poble mallorquí té dret a exigir-vos 
respecte, servei i una vertadera integració, als qui ja heu arribat i 
us heu establert entre nosaltres. Dins la nostra terra no faceu 
un" ghetto alemany" . Anau alerta, per què ja heu començat aquesta 
segregació i molts mallorquins us miren recelosos. Un dels vostre dóna 
una raó molt vàlida : "Den Mal/orquinem klar ist, das s ndm li eh all e 
fniherenlnvasoren fnïher oder s pater wieder verschwunden sind. Wamm 
sol/ten ausgerechnet die Deutschen eine Ausnahme machen ? "(Els 
mallorquins ho tenim clar: tots els invasors més prest o més tard han 
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hagut de desaparéL'\:er. Per què els alemanys haurien de ser-ne precisament 
una exepció? MALLORCA MAGAZIN, article citat, maig/1998). 
Renovant o construint, fins aara heu sabut respectar molt bé el tipus 
tradicional de construcció mallorquina de les cases~ us ho agraim de 
veritat. però heu barrat el pas de molts de camins secularment utilitzat 
pels mallorquins per pujar a les muntanyes o per baixar a la mar. Això no 
ho podeu fer, malgrat hagi u comprat les terres voltants. La natura i la 
seva bellesa mai podrà ser patrimoni individual. Ara bé, molts de 
vosaltres voleu comunicar-vos amb nosaltres i pareneu castellà; això 
està bé, però només uns pocs heu comprès que per viure plenament 
integrats dins Mallorca us mancava un element essencial: la 
llengua dels mallorquins. U s animam, doncs, a parlar català (i 
millor en el nostre dialecte mallorquí). U s asseguram que el pont de la 
nostra llengua pot escurçar moltes dificulatats provinents de la pertinença 
a cultures tan diferents com són la germànica i la catalana. També hem 
d'insistir en l'ineludible aspecte social. Sou vosaltres qui heu escollit 
venir a viure a Mallorca. Si us hi voleu integrar cal, doncs, servir 
decididament aquest matei.l. poble en la vostra estima, el vostre 
treball i, per què no? també en els vostres guanys. No 
és , doncs, prou ètic que els fruits del treball realitzat a Mallorca siguin 
seguidament exportats a les vostres terres, sobretot tenint en compte 
que són generalment més riques i desenvolupades. 

6. Convivència i progrés. 
No volem negar la importància del problema cultural, social i 

econòmic que s'està produïnt a Mallorca amb la vostra arribada massiva, 
però igualment afinnam que hi haurà soHució si tots hi posam el 
necessari. Cal avançar en els camins del diàleg, de la comprensió i 
dc la convivència, sense descuidar en cap moment les exigències 
de l'equitat i de la solidaritat entre tots els habitants de l'illa. 
Després de la li Guerra Mundial foreu capaços de redreçar amb escreix 
la vostra terra quasi totalment destruïda. Aquella experiència pot ajudar 
a les actuals generacions a treballar millor dins una Mallorca que sofreil. 
la punyent especulació esuropea i roman sota el perill de quedar 
esclafada pel ciment, l'asfalt, la superpoblació i l'exhauriment o 
contaminació dels seus recursos naturals, com són el sòl, l'aigua, 
l'aire, i la fauna i flora del lloc, si segueix el constant i frenètic creixement 
d'aquests íltims decennis. Juntament amb aquests elements vitals cal 
defensar també, amb coratge i il·lusió, tot allò que són deixes dels 
avantpassats i obertura a valors espirituals. 

Us demanem, concs, que amb urgència us poseu 
decididament al costat del poble de Mallorca per col· laborar, 
orgullosament i humildement ja des d'ara, en el desenvolupament 
de la seva llengua, la seva cultura i el seu art, com també en Ja 
justa i equitativa distribució de les seves riqueses materials entre 
tots els qui aquí viuen i treballen: és veritablement mallorquina 
la persona que viu a l'illa, vetlla per al seu bé i n'agafa sa llengua 
i cultura. Gràcies de cor, si ens trobam compartint el matei.l. ideal 
i treball: CONSTRUIRARA UNAMALLORCADEPROGRÉS, 
PAUIJUSTÍCIA. 

Justícia i Pau de Mallorca 
Drets Humans de Mallorca 



Informació/opinió 

TaHersobrevellesaidisc~acuat 
Adreçat als cuidadors de persones majors discapacitades. 

0Qjectius: 
*Fer arrihar alsfamiliors cuidadors de per: ·ones 

maJors discnpacitwles dc:/ terme nwnicipul de Capdepera. 
tot un conjrrnt d'inflwmacionsd'utilitat per a la seva tasca. 

*Donar a conèixer a fa pofhac/ó en general la 
problemàtica que em olta les persones m ajors 
discapacitades i els seus.fàmiliars 

*Promoure la constitució de grups de suport als 
familiars cuidodors 

Tradicionalment. dins la nostra societat, l'atenció 
a les persones majors discapaci ta des s'ha du it a terme dintre 
de laiiu túlia. Això. encara es manté ja que el97 %de persones 
d'edat viuen n casa. 

Però aquesta atcJ,ció fruniliar als mr~jois, a hores 
d'a n . va acompanyada d'una sèrie de noves dificultats que 
ban fet que Ja tasca del cuidador sigui més dmcil i complexa. 
Així. els familiars cuidadors ex'Prcssen com a problemes 
principal la descstabilitzaciódels sistemes familiar, social 
i laboral i l'incrementconsiderable de despeses. 

Cal tenir en compte també, que dins el grancoHectiu 
de farililiars cuidadors, hi ha el subgrup dels majors que 
tenen cura d'altres majors i que es veuen especialment 
afectat per les limitacions pròpies de l'edat. 

Per tal d'atendre aquesta problemàtica, el Consell 
dc Mallorca. a través u.~ l'l:!qnip dc Vellesa i Familia . i els 
Servei Socials de I'Ajm1tamentdeCapdepera.hanorganitzat 
el prcsenttaller amb la intenció d'alleuge•ir les dificultats del 
dia adia. posant al seu abast els consells i l'experiència de 
professionals qualificats en atencions gerontològiques i 
geriàtriques. 

sessions 
Dim<lrts dia 9 , Tècniques de mobilització i canvis posturals. 
Maria Esteva. infermera 
.Dijous dia 11 . Ajudes mecà1úques i pràctiques preventives. 
Amàlia Cladentey Aux. Clínica. 
Dimarts dia 16, La higiene personal i lacuradelapell. Maria 
Esteva, infermera. 
Dijous di;:t 18, Les funcions evacuatòries. Maria Esteva, 
infennera 
Di marts dia 23, El cuidadori la prevenció. Miquel Cladera, 
treballador social. 
Dijo~s dia 25, L'esment a casa de la persona major amb 
demència . Josefina Santiago, psicòloga. 

Totes les conferències i talleres fan de de 20 a 21,30 hores 
al Saló d'Actes de la Tercera Edat de Capdepera 
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les .zcn.s '\ttcks Riii~ 
LES GRANS OBLIDADESDEI..SNOSTRESGOVERNANTS MUNICIPALS 

Dcsprésd'w1 breu estudi sobre el treball de catalogació i descri¡x:iódelcs 
zones vcrdespúbliquesdcl municipi , podem afir:marqucaquets cspaisestàn 
dcscuidats.algunsabandonats i generalment infu!valorats.Eisoqjctius aconseguir 
desdo la Sala són clars: 

-Incrementari diversificaraquets espais. 
-Evitarquelasa!l.Jmciódel'cspaipúbliccstrnslladinzonesvc~gcs. 

-Repoblar i rostaumr aquests espais introduintcspècicsautòctoncsde 
facilmantcnimcn t. 

-Distribuirelsespais públics verds per zones urbanes. 
-Delimitarels espais a preservari protegir. 
-Senyalitzar tots els espais públics amb la finalitat que totselsciutadans 

coneguin el seu ~trimoni. 

Ésevideutqucatresmesosdcl finnld' aqucstalcgislatura.al unsd' aquests 
objctiusqueden pcndents:cncmanocssapquefcrni com utili1zD.raqucstgmnnombrc 
d'espais públics. Aquest grup municipaljaha;mahmnifestantqucuJw de les moltes 
necessitats pereillcure il oci dels habitants d aqucstmun icipi em u na ovaricszones 
públiqt1cs d'acampada,l'adccentament dclsespaispúblics urbans i la preservació i 
senyalltzaciódcleszonesd'interésbotànic,omitològici paissajistic. 

Aquest bon treball dc catalogació ens ha donat I' OI:X>rtunitat de conèixer los 
zones públiques del municipi i, evidentment. prcparuna primercl proposta sobre 
algunes d'aquestes: 

* SaMesquida: 
Hi tro bai nunes quantes ;\rees aprofitables. previ estudi més detallaL per 

zona d'acampada. nx:reativcsi preservació dc les comunitats vcgelllls(entotal més de 
15.(XKlm2). 

*Cala GaL' 
Z{)na allaig.1da dc2240m2 cntrc;winguda Cala Gal i can~;:tem èlciFarplena 

u' t:scombraries i bru tor que es podna adccentar per Cl>llJi d'esplai i es bado. 
*C:altt Rnfrrtkr 
El Clot Gran ha deseguir com azonn cspo1tiva.festivai de temps lliure. Cal 

repoblar, redistribuir i possiblement. omplir! 'espai excavat. 
* FontdeSaCala: 
L'espai de 12.7!0 m2 entre el carrer Aladem i Can Cardaix. en aquests 

moments ple de brutor i totalment descuida~ s ·hauriad'udcccntarcoma ¡mc púbti . 
Tamtx\ hi trobam en aqucsutzona tm e<>~ dam:r.l l'hotclCarolinade5860m2quees 
podria adccentaramb taules. bancs i activitats d'esbatio. Al costat del carrer Voli 
Mati. a Cala Provençals. hi haunazon¡¡ de l65~8m2 que per Ics seves condicions 
mereix ésser preservmla i senyali17..ada 

*Cany:¡meL· 
Leszoncsentrccl to~ntelcmrerTorrenticlcmnpdcgolf. quescmblcn 

que secomwliqllCIL mereixen un e<>tudi per prcservclf-lcs com azones 111 mtidcs; en 
conjuntocupon ·9 293m2. Ames dels valors botilnics i omitològics. conserva 
algunes restes arquitectònics moH d'aigua, cova emprad:t com a vi venda i 
CMàiít:za.cions . 

*CalaAgulla: 
Darrera la platja es disposa d' una zoua pública de 3lJ .9 ·onu. L'excés 

d'usos. trànsiti degrndació de la pineda mereix un estudi fet en rigor que ens permeti 
disposardemés criterisal 'homdedecidirqucferambaquostazona. 

És una llàstima que després de qüasi tres anys de l' entJ~g;1 d' aquesttreba 11 
a.l 'J\juntruncn~ cucam no s ·lwguicomençala tèr w1 plud"actuacionspriodtarics per 
m Jaradcccntantacondicionant i donar a concixcr aquestes 1)4 ~.ones verdes públiques 
mlll1icipals. Com més esperem mésdificil serà la seva recupcr(lció. 

Cala~acla, 7demarçdel999 
Felip Esteva Castro 
Regidor del PSM-EN 



Actualitat 

Tenim el Millor Lloc. 

Tenim el Millor Somriure. 

H. 
. ~) 

Tenim el sol, tenim la mar, el cel, la terra. Tenim els plans 

d'ordenació territorial, tenim normes subsidiàries, la llei del 

turisme, el Poat. Tenim els promotors, els especuladors, tenim els 

constructors. Tenim grues, bulldozer s, martells pneumàtics, pales 

mecàniques. Tenim mareseres, graveres, tenim totxos. Tenim allò 

que ningú altre té en aquest país. Tenim un món. ... I, sobretot, tenim ... 

allò que més agrada a qui ens visita... el ciment. 

Tenim el futur. 
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SES ILLES : 
QUIN CÀSTIG ! 


